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Timp de 83 de ani, Piaţa Libertăţii 
din Timişoara avea în mijloc un 

monument în stil neogotic, ce se înălţa falnic 
deasupra clădirilor. Era Monumentul Victo-
riei. Al victoriei trupelor austriece din garni-
zoana Timişoara asupra revoluţionarilor ma-
ghiari conduşi de generalul Josef Bem, care 
au asediat timp de 107 zile cetatea, în anul 
1849. Un dicton vechi de când e lumea spune 
că învingătorul ia totul: şi victoria şi faima, 
şi roadele complexe ale acestora, învinşii nu 
iau nimic. Cum lucrurile s-au întâmplat de-
mult, demult şi noi suntem neutri vizavi de 
aceste întâmplări, fie-ne permis să vă poves-
tim mărirea şi decăderea monumentului. Pe 9 
august 1850, împăratul Franz Josef I ordonă 
ridicarea unui monument la Timişoara, în 
amintirea eroicei apărări a cetăţii. Planurile şi 
execuţia aparţin arhitectului Josef Kranner. Piatra 
fundamentală a fost aşezată personal de împărat, 
pe 15 iunie 1852, împreună cu un text ce laudă 
dârzenia apărătorilor. Dezvelirea s-a făcut pe 17 

ianuarie 1853, în prezenţa autorităţilor militare. 
Multe documente referitoare la acest eveniment 
nu se mai regăsesc azi. Nu ştim ce atitudine a 
avut primăria oraşului. Soclul monumentului 
reprezintă fortificaţia Timişoarei cu un baldachin 
ridicat pe stâlpi. Sub baldachin se afla statuia unei 

femei ce ţine în mână cheile oraşului. De jur 
împrejur se mai aflau patru statui ceva mai 
mici: Cinstea, Supunerea, Vegherea, Sacri-
ficiul. Jos, pe soclu, erau monştrii - cu dinţii 
rânjiţi, ce încearcă să apuce cheile cetăţii. 
Ei îi reprezentau (în concepţia imperială) pe 
revoluţionarii maghiari. Timp de 25 de ani, 
nimeni nu a îndrăznit să zică nimic, în 1885, 
primarul Török János solicită comandan-
tului cetăţii ştergerea acestora. Cum timpul 
a mai estompat adversităţile, cererea este a 
probată. Monumentul, zvelt, înalt de 10 me-
tri, este pe toate desenele de epocă ale pieţei. 
Se integrează cumva în peisaj. În ziua de 27 
octombrie 1918, o dată cu capitularea Austro-
Ungariei, la Timişoara au loc demonstraţii. 
Statuia din mijloc este batjocorită, monumen-
tul întreg suferă devastări. Cu chiu, cu vai, 
„revoluţionarii” dau jos statuia, o decapitează 

(vezi bine, era Austria) şi distrug cele patru sta-
tui mici. Cea mare, fără cap, stă azi stingheră în 
curtea Muzeului Banatului. Până în 1936, restu-
rile mai străjuiau Piaţa Libertăţii; de atunci au fost 
adăpostite în cimitirul din Calea Lipovei.

Preasfinţite Părinte, 
distinşi membrii ai Senatului Uniunii, 

dragi colegi,

Vă spun cu mândrie că Uniunea Jurnaliştilor 
din Banatul Istoric şi idealul său a reuşit într-
un timp record, dincolo de orice discordie 
politică, să coaguleze energia şi spiritualitatea 
unui popor. Doar un lucru vreau să vă spun: 
Gala din 2013 de la Lugoj şi evenimentul de 
la Bata din anul care a trecut,  mi s-au părut 
emblematice pentru activitatea Uniunii şi rolul 
ei în destinul spiritual – şi nu numai – al Ţării 
Banatului, pentru că au deschis comunicarea 
din perspectiva unei identităţi bănăţene. Încă o 
dată vă mulţumesc pentru invitaţia de a face 

parte din Biroul Director al Adunării Regionale 
a Uniunii.

 Sabin POPESCU
Regizor al Teatrului Naţional din Timişoara

Preasfinţite părinte, onorată asistenţă,

Cum am ajuns eu, aici? Cu trei zile în urmă, 
domnul preşedinte Vasile Todi m-a sunat la tele-
fon, prilej cu care, mi-a propus să fac parte din 
Biroul Director al Adunării Regionale a Uniunii 
Jurnaliştilor din Banatul Istoric. Mi-a venit atun-
ci în minte un vers al Veronicăi Micle: „Cum să 
fac când eu micimea mi-o cunosc atât de bine/ 
Când măreaţa ta fiinţă poate nici n-o înţeleg”. 
Vorbea de Eminescu care-i propunea o iubire 
terestră. În alte dialoguri cu domnul preşedinte îi 

mărturiseam că niciodată nu am făcut ceva pen-
tru care să fiu vrednic a fi lăudat de lume şi cu 
atât mai puţin, să fiu vrednic de asemenea dem-
nitate. Am spus că nu pot primi, că nu merit aşa 
ceva, iar dânsul mi-a spus: „Preaonorate Părinte, 
puterea trebuie dată celor care nu o doresc. Noi 
trebuie să apropiem de idealurile Uniunii, preoţii 
şi dascălii, căci ei sunt temelia acestui pământ.” 

Zic latinii noştri, că orele trec şi trag la 
răspundere. Mulţumesc deci, pentru această 
demnitate, Senatului Uniunii, domnului preşe-
dinte Vasile Todi, astăzi şi aici, când m-am con-
vins încă odată, că nu e tot una să treci frumos 
pe acest pământ sau doar ca o umbră. 

Preot Traian MATEAŞ
Parohia Ortodoxă Juliţa, jud. Arad

Din poezia de dragoste a lumii

Sunt tânăr, Doamnă, 

Sunt tânăr, Doamnă, vinul mă ştie pe de rost
şi ochiul sclav îmi cară fecioarele prin sânge,
cum aş putea întoarce copilul care-am fost
când carne-mi înfloreşte şi doar uitarea plânge.

Sunt tânăr, Doamnă, lucruri am aşezat destul
ca să pricep căderea din somn spre echilibru,
dar bulgări de lumină dac-aş mânca, sătul
nu m-aş încape în pielea mea de tigru.

Sunt tânăr, Doamnă, tânăr cu spatele frumos
şi vreau drept hrană lapte din sfârcuri de cometă,
să-mi crească ceru-n suflet şi stelele în os
şi să dezmint zăpada pierdut în piruetă.

Sunt tânăr, Doamnă, încă aripile mă ţin
chiar de ating pământul pe-aproape cu genunchii,
această putrezire mă-mbată ca un vin
căci simt curgând prin dânsa bunicile şi unchii.

Sunt tânăr, Doamnă, tânăr, de-aceea nu te cred,
oricât mi-ai spune, timpul nu-şi ascute gheara
deşi arcaşii ceţii spre mine îşi reped
săgeţile vestirii, sunt tânăr. Bună seara!

Mircea DINESCU

Un monument al victoriei ºi odiseea sa

„Trebuie să apropiem de idealurile Uniunii, preoţii şi dascălii, căci ei sunt temelia acestui pământ” 
Din cuvântul membrilor Comitetului Director al Adunării Regionale a Uniunii, 

la întrunirea din 18 decembrie 2013, de la Caransebeş
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 oaia de 
Giarmata

O viaþã slujitã pe altarul cunoaºterii
Prof. Octavian LUchin

Vreau să vă întreb, 
dacă, o dată cu 

revenirea la democraţie, a 
câştigat istoria ceva?

4Da. Eu cred că da. De 
când ni s-a oferit deschi-
derea spre sursele docu-
mentare – care erau puse 
la index –se poate cerceta 
aproape orice problemă şi 

până şi interpretarea este liberă; cât despre punc-
tele contradictorii abordate, pot să spun că mi-au 
plăcut şi mi-am limpezit şi eu anumite lucruri in-
teresante, pe care nu le ştiam. Sigur s-a câştigat 
mult, prin faptul că acum poţi să îţi spui punctul de 
vedere, poţi să cercetezi, chiar dacă altcineva nu e 
de acord cu tine, dar măcar cel ce citeşte aprecia-
ză într-un fel sau altul munca depusă de cei care 
s-au implicat în lucrările respective.

În calitate de profesor, dumneavoastră aveţi mul-
ţi copii. Astfel fiind spuse, aţi avut drept elevi poate 
şi alte generaţii ale copiilor de acum, care se află la 
şcoală azi. 

4Da. Am avut o generaţie întreagă, ca să spun 
aşa. De la bunică, până la strănepoţii ei, care acum 
sunt la şcoală. Mai am foarte mulţi din două gene-
raţii. Dintr-o clasă de 25 de elevi, în medie cam 20 
dintre ei au avut pe cineva din familie la aceeaşi 
şcoală.

Care este cea mai dragă amintire a dumneavoas-
tră legată de activitatea de profesor?

4E greu să spui numai una. Cel mai drag îmi 
este când vezi că elevul este interesat, îi place, 
este atent şi se alege cu ceva din ceea ce-i spui 
şi ce îi explici. Şi acum mă întâlnesc cu foşti elevi 
de-ai mei, care mă recunosc, îşi aduc aminte de 
multe lucruri din geografie – materia pe care le-

am predat-o – şi îmi povestesc cu drag despre lo-
curile unde au fost în lume şi cât de mult i-a ajutat 
geografia.

Ca profesor văd că sunteţi împlinit. Personal, aţi 
reuşit să întemeiaţi o familie şi sunteţi mândru de 
ea?

4Da. Categoric. Am şi un băiat, inginer; a ter-
minat Geodezie-Cadastru şi lucrează în domeniu 
de un an de zile. Sunt mulţumit, mă simt împlinit.

Vreau să vă întreb dacă cineva din familia dum-
neavoastră a suferit vreo presiune în perioada co-
munismului?

4Nu. Chiar în familia mea nu a existat nimeni. 
Vreau să spun că am avut o copilărie fericită, dar 
multe lucruri din perioada postbelică le-am auzit 
îndeaproape.

Aş vrea să îmi povestiţi pe scurt despre şvabii din 
Giarmata şi deportările de la acea vreme şi ştiu că 
dumneavoastră aveţi cunoştinţe şi despre câţi erau 
la momentul respectiv.

4Da. Nu vreau să mint, dar cred că erau peste 
800 de nemţi din Giarmata, care au fost deportaţi 
la muncă forţată în URSS în 1945, în ianuarie. Eu 
ştiam că mulţi erau deportaţi, fără să ştiu cifra 
lor; am căutat de-a lungul timpului şi am aflat. În 
schimb, nu a revenit nimeni definitiv aici, deoa-
rece aceste deportări au lăsat urme. Pe front, în 
al Doilea Război Mondial, cam 500 de nemţi din 
Giarmata – şvabi - au fost în război, cu excepţia câ-
torva care au fost în armata română, care au avut 
minţile mai deschise şi astfel au dus-o mai bine. 

Îşi vizitează şi casele din care au plecat, atunci 
când vin în localitate?

4Sigur, iar dacă li se permite, intră şi înăuntru. 
Au rămas cu acea nostalgie. 

Se întorc şvabii de Ziua Morţilor să aprindă o 
lumânare pentru cei rămaşi în urmă?

4Da, dar tot mai puţini. Pentru că e generaţia 
care are media vârstei de peste 50 de ani. 

Domnule profesor, în afară de ceea ce am vorbit 
despre şvabi, care credeţi că sunt momentele impor-
tante din istoria Giarmatei, după al Doilea Război 
Mondial, care ar merita ştiute de oamenii din co-
mună?

4E greu să faci o selecţie. Sigur, e un moment 
crucial pentru Giarmata, stabilirea populaţiei refu-
giate române în Giarmata, deoarece aici erau cam 
4000 de nemţi. Pentru istoria românească a Giar-
matei, momentul hotărâtor a fost al Doilea Război 
Mondial, prin refugiaţii din Basarabia, Bucovina şi 
Dobrogea, care s-au stabilit aici şi care au cunos-
cut colonişti.

În timp, până în prezent, nu a existat nici un mo-
ment important pentru Giarmata, din punct de vede-
re al dezvoltării?

4Având o poziţie bună, ca şi comună, aproape 
de oraş şi pe vremea aceea înscriindu-ne în politi-
că, în partidul statului de atunci, pot spune că s-au 
făcut investiţii: Avicola, FNC-ul, IAS-ul care era o 
unitate de elită în judeţul nostru. În plus, erau mul-
ţi meseriaşi şi mulţi nemţi lucrau şi în Timişoara. 

Dar practicile gospodăreşti, de unde provin?
4De la nemţi. Înainte exista şi o concurenţă 

între nemţi, mai ales atunci când unul făcea ceva 
pe lângă casă, atunci făcea şi celălalt, poate mai 
frumos. Acum, multe lucruri sunt preluate de la ei, 
cum ar fi tăiatul porcului, agricultura, prepararea 
vinului, lucrarea pământului şi chiar construirea 
unei case. Au fost benefice aceste metode pentru 
comună, pentru că s-a păstrat ceva, s-a păstrat o 
legătură cu cei care au plecat... E neplăcută pleca-
rea lor...

Interviu realizat de
Monica MOLDOVAN

Comuna Giarmata vizitată de mari  personalităţi ale fotbalului românesc

Cornelia FLOREA

Există pe lume personalităţi, care, prin prezenţa lor într-un anumit 
loc, transformă acel punct geografic într-o capitală a clipei.           

La începutul acestui an, comuna Giarmata onorată de prezenţa  celor 
mai mari personalităţi ale fotbalului românesc din ultimii 50 de ani, a 
devenit, pentru mai mult decât o clipă, capitala de necontestat a fot-
balului românesc. Şi când afirm asta, mă gândesc la Gică Popescu, la 
Miodrag Belodedici ori Ilie Dumitrescu, sportivi cu nume nemuritoare 
în coroana cu perle a fotbalului, care au onorat recent comuna noas-
tră. Prezenţa acestor jucători profesionişti, atât prin vocaţie cât şi prin 
statut, m-a dus cu gândul, la celebra observaţie a omului care a slujit 
templul fotbalului ca preşedinte al Federaţiei Internaţionale de Fotbal, 
13 ani: Sir Stanley Rous, care spre sfârşitul carierei sale, la o întâlnire 
cu marii fotbalişti ai lumii a spus: ,,Dacă acest secol poate fi numit se-
colul omului obişnuit, atunci fotbalul, din toate sporturile, este, în mod 
sigur, jocul acestui secol. Într-o lume bântuită de bombele cu hidrogen 
şi napalm, terenul de fotbal este un loc în care sănătatea şi speranţa sunt 
încă întregi”.

Ei bine, prezenţa marilor sportivi la Giarmata, a fost posibilă şi prin 
garanţia unei organizări ireproşabile asigurată de domnul ing. Virgil Bu-
nescu, primarul comunei noastre, ca reprezentant al Clubului de Fotbal 
„Millenium Giarmata”. 

Momentul a fost marcat de întâlnirea domnului Gică Popescu, can-

didat la şe-
fia Federaţiei 
R o m â n e  d e 
Fotbal cu toţi 
conducători i 
echipelor de 
fotbal din Liga 
I, Liga II-a şi 
Liga a III-a 
din judeţele: 
Timiş, Arad, Caraş-Severin şi Hundeoara. Au fost prezenţi inclusiv cei 
care se ocupă de sectorul juvenil în această zonă şi nu au fost uitaţi 
nici cei de la fotbal feminin. La aceste discuţii au mai asistat atât fostul 
internaţional Ioan Timofte, cât şi foştii arbitrii Ioan Igna şi Nicolae 
Grigorescu.

 ,,S-a ales acest loc de desfăşurare pentru întâlnirea de la Giarmata, 
ca semn al preţuirii de care se bucură comuna noastră în rândul con-
ducătorilor şi iubitorilor de fotbal din România. Cu aprecierea faptului 
că un club mic dintr-o comună poate face faţă cu succes prezenţei 
într-o competiţie de nivel înalt din fotbalul românesc”, a declarat pen-
tru „Foaia de Giarmata”, domnul primar Virgil Bunescu, amfitrionul 
întâlnirii.

La sfârşitul acestui eveniment fastuos, domnul Gică Popescu a pro-
mis că va reveni la Giarmata după alegerea sa în fruntea FRF.

„Unii îmi spun că jucătorii profesionişti sunt sclavii fotbalului. Ei bine, dacă asta 
este o sclavie, condamnaţi-mă la ea pe viaţă”

Bobby ChARlTON



3. Banatul

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Ramna

„Ziua Cinstirii” 
se va ţine în acest 

an la Ramna
      

În acest an, la propunerea     
doamnei Magdalena Ciurea, 

primar al comunei noastre, Senatul 
Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Is-
toric, va conferi domnului Ion Oc-
tavian Peptenar, în data de 30 mar-
tie 2014, ora 16:00, în cadrul Zilei 
cinstirii, în sala Căminului Cultural 
din comuna Ramna, Diploma de 
Excelenţă cu Plachetă.

Distincţia, se acordă domnului 
profesor, Ion Octavian Peptenar, 
ca semn al preţuirii şi al înaltei 
aprecieri, pentru activitatea sa 
deosebită, în păstrarea, promovarea 
şi dezvoltarea învăţământului din 
Ţara Banatului.

Această festivitate, pentru care 
Senatul Uniunii a ales comuna 
noastră, dintre toate localităţile 
judeţului nostru, reprezintă, atât 
pentru locuitorii Ramnei, cât 
şi pentru conducerea primăriei 
noastre, o deosebită cinste.

Daniela IACOBESCU

Par tener ia tu l  d in t re 
judeţul Caraş-Severin 

şi comuna Vârşeţ este apreciat 
de comunitatea sârbă.  Astfel, 
p reşedin te le  Cons i l iu lu i 
Judeţean, dar şi preşedinte de 
onoare al Uniunii Jurnaliştilor 
din Banatul Istoric, domnul 
Sorin Frunzăverde  a primit 
vizita unei delegaţii a comunei 
Vârşeţ ,  care  i -au ofer i t 

nominalizarea pentru Floarea Dunării. O distincţie specială din partea 
Ministerului Dezvoltării Regionale al Republicii Serbia, care astfel a 
decis să marcheze cooperarea transfrontalieră:  „Mă simt onorat de acest 
gest, care-mi oferă prilejul de a menţiona şi un bilanţ, pentru că am 
derulat din fonduri transfrontaliere, începând cu anul 2007, cu partenerii 
din Serbia, 29 de proiecte, a afirmat domnul Sorin Frunzăverde. Dintre 
acestea, mai mult de jumătate, 15, sunt cu Vârşeţul. Mai există trei cu 

Veliko Gradişte, două cu Pancevo, trei cu Biserica Albă, precum şi cu 
Pojarevaţ, Zrenjanin, Alibunar, Golubac. Susţinerea financiară al acestor 
proiecte este de 20,21 milioane de euro, ceea ce înseamnă că partea 
sârbă a beneficiat de circa zece milioane de euro. Acest parteneriat pe 
proiecte se va extinde în perioada următoare.                

Cu atât mai mult cu cât deja avem un exerciţiu şi vom continua. De 
anul acesta începe un nou ciclu de finanţare europeană şi am identificat 
câteva teme de colaborare. Încercăm să dezvoltăm colaborarea şi la 
nivel statal”, a declarat, preşedintele Consiliului Judeţean, domnul 
Sorin Frunzăverde.

Aşa fel încât, au fost trimise două scrisori de intenţie Ministerului 
Transportului de la Belgrad şi celui de la Bucureşti, prin care se 
solicită iniţierea demersurilor pentru construcţia autostrăzii Timişoara-
Belgrad. Iar studiul de fezabilitatea va putea fi realizat din fonduri 
transfrontaliere. 

,,În perioada următoare vom avea, la Timişoara, o întâlnire cu 
miniştrii resposabili pentru acest demers. Sigur că prin luna aprilie 
vom depune alte proiecte transfrontaliere, şi noi, şi Vârşeţul”, a 
declarat preşedintele Consiliului Judeţean Caraş-Severin, domnul Sorin 
Frunzăverde.

Preşedintele de onoare al Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric, 
onorat cu „Floarea Dunării”

Bucuraþi-vã de viaþã, nu fiþi pizmaºi
ioan coriolan GârBOni 

Hermine SCHNEIDER

Domnia voastră a iniţiat un 
eveniment inedit şi unic în 

Europa, cu intrare liberă. De mulţi 
ani, finanţaţi şi organizaţi, prin fun-
daţia pe care o conduceţi, concer-
te simfonice în Peştera Româneşti. 
Cum vrăjeşte muzica în peşteră, 
comparativ cu sala de spectacole?

4Concertele în Peştera Roma-
neşti împlinesc anul acesta, 30 de 

ediţii, deci 1984-2014, iar din 1999 am preluat organi-
zarea şi finanţarea acestei manifestări inedite. Atunci 
aveam la fiecare concert în Octombrie cam 800 de 
spectatori iar acum, avem peste 3500 de spectatori, 
mulţi rămânând afară, neexistând loc suficient în peş-
teră. Este extrem de dificil de organizat asemenea 
concerte. Gândiţi-vă că se instalează cam doi kilo-
metri de cablu electric pentru iluminare, sunt patru 
generatoare de curent şi că totul se cară cu mâna: 
instrumente, pupitre, scaune etc. Parteneriatul cu 
asociaţia Speotimis ne este deosebit de folositoare. 
Dar, trebuie să spun că Fundaţia Academică Culturală 
Timişoara (FACT) este organizatorul şi principalul fi-
nanţator al acestor concerte. De asemenea FACT are 
şi nişte recorduri: a construit cea mai mare halbă de 
de bere din metal, trei avioane ale lui Vuia şi elicop-
terul său. Tot FACT aduce anual Lumina de la Bethle-
hem şi o dă în mii de candele timişorenilor. În fiecare 
an, premiem muzicieni şi copii talentaţi.

 Ce amintiri plăcute păstraţi, legate de concertele de 
muzică clasică pe care le-aţi ascultat sau de muzicienii 
pe care i-aţi întâlnit?

4 Probabil, întâlnirea la Viena şi discuţiile cu Seiji 
Ozawa şi Zubin Mehta.

 Ca şi concerte, „Flautul Fermecat” - dirijat de Sei-
ji Ozawa, pentru copii în 2010 şi concertul din ediţia 
trecută a festivalului Enescu, a Royal Concertgebouw 
Orchestra (dirijor M. Jansons).

 Din experienţa dumneavoastră, care este cel mai 
impresionant concert la care aţi asistat până în prezent? 

4Cred că acel concert dedicat lui Ioan Holender 
în 2011 la Opera de Stat din Viena, cu ocazia încheie-

rii mandatului său de director. La acest concert (care 
a durat peste cinci ore) au participat 56 de solişti şi 
mari dirijori ai lumii, în semn de omagiu. Numind doar 
pe Placido Domingo, Anna Netrebko, Zubin Mehta, 
corul şi orchestra operei vieneze etc.

Dar, vă mărturisesc că şi concertele filarmonicii 
noastre în Olanda, concerte în mari săli de spectacole 
cu toate biletele vândute, m-au impresionat. Cei 140 
de muzicieni timişoreni (orchestră şi cor) au avut o 
excepţională prestaţie artistică, promovând numele 
Timişoarei.

Dacă ar fi să numiţi câţiva dintre artiştii de muzică 
clasică cu adevărat profesionişti ai vremurilor noastre, 
care ar fi aceia?

4Dintre dirijori: S. Celibidache, Seiji Ozawa, L. 
Bernstein, Simon Rattle, M. Jansons.

Dintre solişti: Radu Lupu, Elisabeta Leonska-
ja, Henryk Szeryng, David Oistrakh, şi neapărat... Eu-
gen Ciceu.

Dacă aţi putea întoarce timpul, ce aţi schimba?
4Habar nu am! Poate că aş fi fost mai atent la 

oportunităţile care erau în jurul meu, mai ales în anii 
studenţiei. Dar mă bucur că nu am fost nevoit să fac 
compromisuri majore în viaţă şi că n-am cedat ispitelor 
pârei şi nedreptăţii vremurilor comuniste de atunci.

Acest interviu va apărea în Revista „Banatul”, iar 
prin intermediul său puteţi să transmiteţi câteva gân-
duri locuitorilor comunei Ramna şi tuturor bănăţenilor. 
Ce doriţi să le transmiteţi?

4Bucuraţi-vă de viaţă, nu fiţi pizmaşi şi nu uitaţi că 
sunteţi aduşi de Dumnezeu pe această lume şi în acel 
loc cu un anumit motiv. Găsiţi acest motiv şi scopul 
vostru în viaţă şi atunci o să fiţi cu adevărat fericiţi. 
Acum am şi eu o dorinţă: poate că aşa cum, Moldo-
va Nouă, Caransebeş, Jimbolia şi alte câteva zeci de 
localităţi au invitat filarmonica să le cânte, poate că 
şi noua conducere a primăriei Ramna (am înţeles că 
e foarte apreciată doamna primar!!) va găsi fondurile 
necesare să facem un concert acolo. M-ar bucura să 
interacţionăm artistic!! Vă urez:

La mulţi ani!
Interviu realizat de

Monica GAIŢA
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 oaia 
de Vermeº

Uniunea este, alãturi de Primãria Vermeº, locul unde mã simt 
cu adevãrat folositor Þãrii Banatului

ion DAMiAn - primar al comunei Vermeş

Domnule primar, vă mul-
ţumesc din debutul dia-

logului nostru, pentru amabili-
tatea de a accepta să stăm de 
vorbă, chiar şi pentru o singură 
întrebare.

4Accept, în primul rând, 
pentru că ştiu că răspunsul 
meu, va apărea în cel mai fas-

tuos jurnal al Banatului istoric, „Banatul”, acolo 
unde Vermeşul are un loc permanent. Şi urmă-
torul motiv, este acela, că dumneavoastră, prac-
ticaţi jurnalismul strict informativ, dacă pot să 
spun astfel, jurnalismul pus în slujba unui public 
pe care îl respectaţi prin decenţă. Iată de ce, aş-
tept cu interes întrebarea. 

Domnule primar, recent, alături de alte perso-
nalităţi din arealul Banatului istoric, aţi fost ales, 
ca membru cu drepturi depline, în Comitetul Di-
rector al Adunării Regionale a Uniunii Jurnaliş-

tilor din Banatul Istoric. Cum aţi primit această 
demnitate?

4Cu reală bucurie. Uniunea, este singura in-
stituţie din Ţara Banatului, care în timp, a reuşit 
să apropie între faldurile sale, cum atât de fru-
mos spune preşedintele ei Vasile Todi, prietenul 
meu Vasile, oameni din extrem de multe dome-
nii de activitate, oameni cu dragoste de Banat, 
oameni pentru care orice întâlnire, este privită 
ca o adevărată sărbătoare a sufletului. La aceste 
întruniri, rămân uitate opţiunile politice, animo-
zităţile fireşti într-o viaţă de om, ba chiar şi mâh-
nirile, din păcate cotidiene. 

Recent am aflat, şi subliniez acest moment 
cu mândrie, că revista fanion a Uniunii, jurnalul 
regional „Banatul”, acolo unde Vermeşul, cum 
spuneam are locul său bine poziţionat, este so-
cotit drept cea mai importantă revistă din Ţara 
Banatului. Şi când această apreciere, apare într-
un ziar condus de un strălucit gazetar, doamna 

Lia Lucia Epure, semnat fiind, de un alt jurnalist 
care face cinste breslei dumneavoastră, domnul 
Gheorghe Miron, ei bine, este cu adevărat un 
prilej de fală. Prilej de fală atât pentru primarul 
comunei Vermeş, cât şi pentru omul Ion Damian.

Apoi, trebuie să recunosc, din conducerea 
Uniunii, fac parte un număr de personalităţi 
cărăşene, numai pe preşedintele de onoare al   
Uniunii, domnul Sorin Frunzăverde, dacă l-aş 
aminti şi ar fi îndeajuns pentru a spune că pentru 
mine, Uniunea este, alături de Primăria Vermeş, 
locul unde mă simt cu adevărat folositor Ţării Ba-
natului.

Domnule primar, vă mulţumesc, încă o dată, 
pentru amabilitate, dorindu-vă să vă regăsim me-
reu, atât între oamenii din Vermeş, cât şi între cei 
ce slujesc cu dragoste, idealurile Uniunii noastre.

4 Aşa să ne ajute Dumnezeu!
Interviu realizat de

Mirabela VĂDRARIU

  Născut: 05.05.1935
  locul naşterii: com. Vermeş, judeţul Caraş-Severin
 
Sunt născut într-o familie de ţărani, numeroasă, având şase 

copii. Locurile natale şi copilăria au fost şi vor rămâne cea 
mai frumoasă perioadă a vieţii mele şi pe care nu le voi uita 
niciodată atâta timp cât Dumnezeu mă mai ţine în viaţă.

Am crescut într-o familie numeroasă şi cu o educaţie 
creştinească deosebită, cu respectul faţă de aproapele tău şi 

cu dragoste faţă de neamul românesc şi glia strămoşească.
Am făcut clasele primare în comuna natală şi dragă sufletului meu, Vermeş, unde 

am avut ca învăţătoare pe doamna Cipu, soţia preotului din sat, care ne-a îndreptat 
primi paşi în viaţă.

La 13 ani am plecat la Timişoara la şcoala de meserii, continuând cu studiile medii 
şi absolvind la Institutul Politehnic din Timişoara, Facultatea de Mecanică după care, 
pentru scurt timp, am lucrat ca inginer la ELBA. Apoi, pentru tot restul vieţii active, 
am lucrat în domeniul petrolului pe raza a patru judeţe din partea de vest a ţării, 
îndeplinind diverse funcţii de conducere.

Am o familie deosebită şi foarte unită, iar feciorul nostru este inginer informatician 
lucrând la o firmă multinaţională ca manager de proiecte.

Îndemnul părintesc, pe care l-am urmat cu sfinţenie, a fost acela de a-mi ajuta 
colegii şi pe toţi din jurul meu.

 Felicit, în această scurtă trecere în revistă a unei întregi vieţi de om, iniţiativa 
domnului Ion Damian, primarul comunei mele, de a cinsti, prin găzduirea în „Foaia 
de Vermeş”, a frumosului jurnal „Banatul”, fiii Vermeşului. 

Timişoara 31.01.2014

 Vermeşeni de fală

Recent, într-o întâlnire avută cu domnul primar al comunei noastre, domnul Ion 
Damian, domnia sa, ne-a sugerat să pregătim o rubrică, închinată oamenilor 

care, indiferent de vârstă, fac cinste apartenenţei la comuna Vermeş, prin activitatea 
lor, desfăşurată mai departe sau mai aproape de locul în care s-au născut. „Începeţi 
să căutaţi oameni de fală, care născuţi fiind pe pământul Vermeşului, au făcut, sau fac 
onoare comunei noastre”, ne-a sfătuit domnul primar, iar noi, urmându-i îndemnul, 
am pornit pe urmele domnului Petru Lighezan, cunoscut bănăţenilor de la câmpie, 
drept cel mai destoinic director pe care l-a avut PECO Timişoara.

L-am întâlnit, în această iarnă cu irizări de primăvară,  în somptuasa sa locuinţă 
din centrul oraşului Timişoara, politicos şi primitor ca un bănăţean de munte bucuros 
mereu de goşti. Nefiind suficient spaţiu tipografic, pentru a prezenta viaţa – ca un 
roman – a acestui vrednic fiu al Vermeşului, ajuns om de vază în capitala Banatului, 
îl prezentăm, iată, cu un laconic CV.

Petru LIGHEZAN

Estera ROSENBLUM

O glorie a sportului 
românesc, a ales  Vermeşul

Im p o r -
t a n t u l 

om de afaceri 
ş i  f o s t u l 
tenismen a 
luat inţiativa 
p e n t r u 
început,  în 
concretizarea 
m u t ă r i i 
domeniul de 
v â n ă t o a r e 
de la Balc, 
în  comuna 
noastră.

D o m n u l 
Ion Ţiriac este o persoană importantă, unul dintre cei mai 
cunoscuţi şi respectaţi români ai ultimei jumătăţi de secol, 
fost tenismen de anvergură internaţională în anii ‘70, iar 
după ‘90 un foarte influent om de afaceri în România şi 
Germania.

A performat, atât ca sportiv la cel mai înalt nivel 
profesionist, cât şi în ce priveşte implicarea în afaceri 
solide, ambele preocupări aducându-i o reputaţie şi 
notorietate deosebită. S-a dovedit că are şi un suflet 
mare atunci când după tragedia din Apuseni, a donat 
Inspectoratului General de Aviaţie un avion turbojet, 
destinat misiunilor umanitare urgente.

Comuna Vermeş este recunoscută ca fiind una dintre 
cele mai bune pentru vânătoare din judeţ, motiv pentru 
care, e posibil ca  domnul Ion Ţiriac să îşi mute domeniul 
de vânătoare aici sau să aibă unul în paralel cu cel de 
la Balc. Tranzacţia de vânzare cumpărare a fost efectuată, 
iar domnul Ion Ţiriac este noul proprietar, acest pas 
reprezintă un bine atât pentru comună cât şi pentru 
locuitori.

 Ana-Maria COTOŞPAN

Ion Þiriac, între anii de glorie sportivã 
ºi cei ai deplinei maturitãþi
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de Obreja

Cu două zile mai devreme faţă de ziua 
naşterii, în 18 ianuarie 2014, la Căminul 

Cultural „Achim Nica” din Obreja a fost 
comemorat cel care poartă numele acestui lăcaş 
de cultură, cel mai mare doinitor al Banatului, 
prin desfăşurarea celei de-a doua ediţii a 
Festivalului „Achim Nica”. 

Spectacolul propriu-zis a 
fost precedat de un simpozion, 
la care au participat numeroase 
persona l i t ă ţ i  a le  cu l tu r i i 
bănăţene, precum şi numeroşi 
oameni politici. Mai întâi a 
luat cuvântul primarul comunei 
Obreja, domnul Petru POP, 
care a spus că „dacă nu punem 
accentul pe şcoală şi biserică, nu 

o să mai avem cultură”, fiind foarte mâhnit că 
în urmă cu mai multe decenii, comuna Obreja 
avea locuri fruntaşe printre echipele de dansuri 
populare şi cele de căluşari, iar în prezent s-a 
pierdut tradiţia, nemaiavând astfel de formaţii.

 D i r ec to ru l  Cen t ru lu i 
Judeţean pentru Conservarea 
ş i  P r o m o v a r e a  C u l t u r i i 
Tradiţionale Caraş-Severin, 
domnul Gheorghe ŢUNEA, 
a precizat că „în acest colţ 
de ţară, Achim Nica avea un 
rol deosebit”, iar din 2015 a 
propus un concurs pentru tinerii 
interpreţi, al doinelor, deoarece 

Achim Nica reprezintă acest gen muzical.  
Domnul  Vasi le  TODI, 

p r e ş e d i n t e l e  U n i u n i i 
Jurnaliştilor din Banatul Istoric, 
a arătat importanţa „gestului pe 
care această comună îl face, de 
a readuce identitatea spiritului 
bănăţean acolo unde merită să 
existe. Ascultându-l pe Achim 
Nica, înţeleg foarte bine că 
doina bănăţeană, atunci când 

este interpretată de un artist înzestrat cu har 
divin, poate îmblânzi orice mâhnire”.

Prof. Ana-Doina ZEICU, 
i n s p e c t o r  l a  D i r e c ţ i a 
Parteneriate Internaţionale şi 
Românii de Pretutindeni, din 
cadrul Ministerului Educaţiei 
Naţionale, a vorbit despre ceea 
ce reprezintă doina, dar şi despre 
filozofia cântecului lui Achim 
Nica, spunând că: „artistul este 
purtătorul de mesaj al acestui 

produs cultural, în excelenţă bănăţean, în spaţiul 
cultural românesc, iar Achim Nica înfăptuieşte cu 
unicitate acest mesaj transcedental al neamului 
său”, încheind cu un simplu „Sărut mâna uica 
Achime!”

De asemenea, fiul surorii 
mai mari a lui Achim Nica, 
domnul conf. univ. dr. Ioan 
MURARIU din Obreja şi-a 
început  p ledoar ia  făcând 
referire la semnificaţia doinei, 
concuzionând că: „doinitorul 
este un mag, un înţelept, un 
preot, dar şi un viteaz răzvrătit, 
ori numai un învăţător ce sapă 

adânc în sufletul neamului său. Iată de ce Achim 

Nica a fost şi rămâne un brand al locului şi al 
neamului său”. A încheiat, relatând o întâmplare 
din copilăria lui Achim Nica, din vara anului 
1936.

Pentru domnul Gelu STAN, 
cunoscutu l  rea l iza tor  de 
emisiuni de la Radio Timişoara, 
„Achim Nica este egal cu 
doină!”.  Povestind despre 
numeroasele spectacole avute 
împreună, a spus că „l-a simţit 
de fiecare dată cum trăieşte 
acel moment, fiindcă adevărata 
realizare a lui era întotdeauna 

doina. A ştiut să o lege atât de frumos cu textele, 
adevărate imagini fiind create în textele pe care 
le interpreta. El a simţit forma ascendentă a 
liniei melodice în momentul începerii fiecărei 
strofe, despre care muzicienii îşi dau seama cât 
optimism există în interpretarea lui Achim Nica.” 
Tot despre doinitorul Banatului, a mai spus că „a 
cântat fiindcă aşa a trebuit să facă, fiindcă acesta 
a fost crezul lui, aceasta a fost menirea lui: de a 
cânta şi de a doini”. 

Deputatul Dan-Laurenţiu 
TOCUŢ, pornind de la ideea 
că „este un lucru deosebit să ne 
aducem aminte şi să ne păstrăm 
trecutul, fără trecut ne pierdem 
identitatea”, a menţionat două 
idei care ar putea fi puse în 
aplicare: „realizarea Festivalului 
doinei româneşti «Achim Nica» 
şi că „la şcoală ar trebui să se 

predea obiceiul românesc, al locului în orele 
opţionale, dacă nu chiar obligatoriu”.

Invitata specială a festivalului, cunoscuta 
cântăreaţă  de muzică populară  Elena 
JURJESCU-TODI a prezentat un crâmpei 
din perioada de turnee şi de filmări, pe care a 
avut-o alături de marele Achim Nica, pentru 
că l-a iubit în mod deosebit, încă din copilărie, 
fiind născut în acelaşi an cu tatăl domniei sale. 

A continuat, prezentând o 
nemulţumire a lui Achim Nica, 
aceea că „s-a schimbat, de 
către unii interpreţi, colegi mai 
tineri, rolul unui solist vocal: de 
a cânta mai mult de o oră fără 
oprire, pentru a juca invitaţii 
pe cântecele noastre, în loc să 
ne asculte stând, să ne aplaude 
cu drag şi apoi să joace după 

muzică instrumentală”. 
Tot doamna Elena Jurjescu-Todi a mai 

menţionat că: „la Slatina există un Festival de 
doine şi balade, putem să-l luăm ca model şi să 
se realizeze şi la Obreja, tocmai pentru că Achim 
Nica a fost şi este doinitor al Banatului şi va 
rămâne pilonul şi pionierul muzicii bănăţene”.

„Nimeni nu ştia de obrejeni 
sau de Oţelu Roşu” a fost una 
din ideile expuse de directorul 
Casei de Cultură din Oţelu Roşu, 
cântăreţul Traian BARBU, care 
şi-a amintit că „fugea lumea să 
pună mâna pe el, dar păcat că 
nimeni nu mai face nimic pentru 
el”. A mai adăugat că „Achim 
Nica trebuia să aibă un ONG cu 

fonduri de 2 miliarde”. 
Cântăreţul Ştefan ISAC 

a amint i t  per ioada de la 
Ansamblul „Doina Banatului” 
din Caransebeş, când Achim 
Nica era cap de afiş, dar şi 
despre faptul că a reprezentat un 
model pentru el: „a rămas omul 
de bază după care m-am jalonat, 
vocea lui fiind inconfundabilă”. 
Cu timpul au devenit buni 

prieteni, vizitându-l frecvent. A încheiat 
discursul, spunând că „ne lipseşte Achim Nica, 
dar prin prezenţa noastră, a celor apropiaţi lui, 
Achim Nica este cu noi”.

Medicul Paul CUREA , 
cărăşan care trăieşte de 26 de ani 
în Germania, a precizat: „Arta 
este cea care desăvârşeşte ceea 
ce natura a lăsat neterminat, 
nedes luş i t ,  ş i  muzica  în 
domeniul artei are un loc dintre 
cele mai importante. În cadrul 
muzicii, doina este un segment 
extraordinar de încărcătură de 

fiori, bunătate şi simţ artistic, iar în cadrul doinei, 
unul dintre cei mai grozavi reprezentanţi ai doinei 
noastre româneşti este acest al dumneavoastră, al 
meu şi al tuturor, Achim Nica.”

Prezentatorul Dan LIUŢ, 
de la Banat TV Reşiţa, a 
spus: „Nu am înţeles muzica 
tradiţională bănăţeană pentru 
că  nu în ţe legeam doina! 
Ascultându-l pe Achim Nica am 
înţeles doina!”, mai precizând 
că  „Dumnezeu, când a împărţit 
românilor darurile cele mari, în 
luna ianuarie, pe Achim Nica l-a 

dat bănăţenilor, fiind luna în care Dumnezeu a 
făcut cadourile cele mai frumoase românilor: pe 
Mihai Eminescu şi pe Achim Nica.”

Festivalul „Achim Nica” a ajuns la a doua ediţie

Pagină realizată de  Ion CUBIN

- va urma -
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Monografia Făgetului
Prof. Dumitru TOMONI

Prin noua împărţire administrativ-
teritorială a ţării din 1952 Făgetul deve-

nea reşedinţa raionului cu acelaşi nume, ce avea 
în subordine 19 comune şi 71 aşezări omeneşti. 
Îşi va păstra acest statut până în 1968, când în 
urma desfiinţării raioanelor Făgetul devine 
comună, având în subordinea sa 10 sate: Băteşti, 
Bichigi, Bunea Mare, Bunea Mică, Brăneşti, Co-
lonia Mică, Jupâneşti, Begheiul Mic, Povergina 
şi Temereşti.

Înfiinţarea, în toamna anului 1954, a Liceului, 
care la scurt timp, va lua numele marelui inven-
tator şi patriot Traian Vuia, a avut urmări bene-
fice asupra spiritualităţii zonei. După anii 1960 
şi Făgetul a cunoscut o perioadă de destindere şi 
realizări notabile, în special sub raport cultural 
şi edilitar.

Prin efortul generos al locuitorilor harnici şi 
mândri de această hărnicie, dar şi prin iniţiativa 

unor oameni cu funcţii de decizie, 
Făgetul şi-a schimbat înfăţişarea. 
S-au ridicat case noi, etajate, blocuri 
cu zeci de apartamente, s-au asfal-
tat majoritatea străzilor, s-a înfiinţat 
o reţea de magazine pentru deser-
virea populaţiei. Aspectul edilitar, 
realmente urban al localităţii, s-a 
conturat printr-o serie de realizări: 
un cămin cultural modern ce oferea 
spaţii pentru activităţi culturale mul-
tiple, un hotel-restaurant „Padeşul” 
cu 43 locuri cazare, un nou local de 
şcoală dotat cu săli de clasă, cabinete, 
laboratoare, un internat şcolar cu 208 
locuri, un local de grădiniţă cu două 
nivele, săli de clasă, dormitoare, bucătărie şi 
sală de mese, o bază de agrement cu un bazin 
de dimensiuni olimpice, cu popicărie, vestiare şi 
terasă, un dispensar etc.

În acelaşi interval de timp s-a deschis o secţie 

a I.M.C. Timişoara, o staţie de epurare a apelor 
reziduale, s-a construit un sediu al Autobazei, 
dotat cu ateliere de reparaţii, vopsitorie, staţie de 
benzină, turn de apă, un sediu al Autogării, un 
local P.T.T.R, un sediu al fostului S.M.A. etc.

În anul 1994, Făgetul este declarat oraş.

AnuL şcolar 2013-2014 la Făget

În acest an şcolar merg la cursuri peste 1200 de elevi, 
repartizaţi în 16 clase de liceu, 11 de gimnaziu şi nouă 

clase la învăţământul primar. Ei sunt îndrumaţi de un număr 
de 72 de profesori. Liceul are două filiere: teoretică (profilu-
ri uman şi real) şi tehnologică (profil servicii). Şi în acest an 
şcolar, liceul făgeţean va continua parteneriatele cu Jandarme-
ria, Poliţia, Primăria şi Consiliul Local Făget, cu Universitatea 
de Vest Timişoara, cu Universitatea Politehnica Timişoara, cu 

Universitatea de Ştiinte Agricole a Banatului şi cu Filarmonica „Banatul” din Timişoara. De aseme-
nea, vor fi înnoite parteneriatele educaţionale cu licee din judeţ, din ţară şi din Ungaria.

Andrada CĂDARIU

Katherine SCHNEIDER

Din realizările de anul trecut

Parc de joacă la Băteşti

La începutul anului care a trecut, Primăria Făget le-a făcut un frumos 
cadou copiilor din Băteşti: un parc de joacă. Acesta este dotat cu 

tobogane, căsuţe, leagăne, balansoare. Locul este împrejmuit, iar în parc 
sunt coşuri pentru gunoi şi bănci pentru părinţii ori bunicii care-i veghează 
pe cei mici, atunci când se joacă. „Investiţia s-a ridicat la suma de 20.000 
lei. Urmează să realizăm astfel de locuri de joacă şi la Bichigi şi Colonia 
Mică” spune primarul Marcel Avram.

Estera ROSENBLUM

când pereţii se ating între ei şi becul devine 
o scorbură de veveriţe 
îmi iau mâinile în braţe şi suspin zgomotos
poezia curge în fluvii mărunte printre 
străzile aglomerate din capul meu
nu îmi pare rău niciodată de ce am spus 
şi nu ucid nimic

regret doar marea din abisuri şi tristeţi goale
ce se scurge sacadat din mine

e ciudat cum încerc să-ţi desenez în palme
modul în care te iubesc
nu-mi ajunge doar pielea ta pentru a-ţi arăta ce simt

e bine când vazele încetează să se mai spargă
când îţi poţi uni mâinile reci şi uscate 

într-un munte de foc
şi arunci în ceruri hârtia pe jumătate scrisă

nu pot distruge ce-a fost

rămân ferestrele mânjite cu ciocolată
şi se desprind în amprente vii otrăvite cu zahăr

Tineri poeţi ai oraşului nostru

Florina HUZOAICA

Suflet  estompat

Prieteni francezi la Făget

Un grup de şase elevi francezi de la Maison 
Familiale d’Agencourt însoţiţi de profe-

soarele Sabine Bazenet şi Marie-Noelle Lopez, 
împreună cu un mai vechi prieten al oraşului nos-
tru, Daniel Paulin, au vizitat Făgetul, în cadrul 
unui parteneriat cu Liceul Teoretic „Traian Vuia”. 
Au poposit, pentru o oră şi la Primăria oraşului 
Făget, la invitaţia domnului primar, prof. Marcel 
Avram. În cadrul discuţiei amicale s-au rememo-
rat legăturile vechi şi acţiunile comune realizate 
de Asociaţia de prietenie româno-franceză, Făget-
Belleneuve, vizitele românilor în Franţa şi ale 
francezilor în România, schiţându-se totodată 
planuri de continuare a relaţiilor de prietenie. În 
acest sens, domnul Marcel Avram a primit cu 
bucurie invitaţia domnului director Jean-Claude 
Alexandre de a vizita instituţia de învăţământ 
Maison Familiale Rourale, pe care o conduce la 
Agencourt, şi, la rândul său, domnul primar le-a 
adresat prietenilor francezi invitaţia de a participa 
la Ruga făgeţeană, la manifestările prilejuite de 
aniversarea a 20 de ani a oraşului Făget.
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 oaia 
de Birchiº

   ioan GUţU - primar al comunei Birchiş

Birchişul, iarna, e  
frumos ca o legen-

dă păstrată în lada cu zestre 
a Mocioneştilor. Pe domnul 
primar Ioan Guţu, l-am în-
tâlnit acolo unde se pare că 
este a doua sa casă, adică 
în sediul primăriei comunei 

Birchiş, primărie pe care domnia sa, ca un sincer 
iubitor al trecutului acestei aşezări, a înnobilat-o 
la intrare, cu bustul lui Alexandru Mocioni. 

Domnul primar, m-a primit atât de bucuros, 
încât brusc, bruma de emoţie mi-a dispărut ca 
prin farmec. Un om blajin cu multă înţelegere 
pentru noi cei mai tineri, care iată, i-am trecut 
pragul biroului pentru un interviu în „Foaia de 
Birchiş”.

Domnule primar Ioan Guţu, cum priviţi alege-
rea dumneavoastră ca membru cu drepturi depline 
al Biroului Director, în cadrul Adunării Regionale 
a Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric?

4Cu permisiunea dumneavoastră, de la înce-
put, aş vrea să aduc mulţumiri Uniunii Jurnalişti-
lor din Banatul Istoric, pentru alegerea mea ca 
membru cu drepturi depline al Biroului Director 
al Adunării Regionale a Uniunii.

Consider că alegerea mea în această structu-
ră, alături de personalităţi din toate sferele de 
activitate cum ar fi: medici, ingineri, profesori, 
preoţi, jurişti şi jurnalişti, precum şi din adminis-
traţiile publice locale, de pe întreg cuprinsul Ţării 
Banatului, va face ca implicarea noastră să dina-
mizeze activitatea Uniunii.             

Domnule primar, ce proiecte importante v-aţi 
propus să realizaţi în cursul acestui an? 

4Având în vedere faptul că, în anii care au tre-
cut, sumele alocate prin bugetul local au avut ca 
scop realizarea unor obiective de interes public, 
precum şi întreţinerea în condiţii corespunză-
toare a întregului patrimoniu existent, în cursul 
acestui an, ne-am propus să începem cu asfalta-
rea străzilor importante din satele aparţinătoa-
re comunei. Astfel, pentru asfaltarea străzilor 
din Birchiş şi Ostrov avem un proiect depus prin 
fostul program PNDJ. Proiect la care trebuiau să 
înceapă lucrările încă din anul 2012 şi care la ora 
actuală este blocat, urmând să primim fondurile 
necesare prin programul naţional de dezvoltare 
rurală, iar pentru localitatea Căpâlnaş am alocat, 
începând cu anul acesta, fonduri din bugetul lo-
cal şi al Consiliului Judeţean Arad, urmând ca eta-
pizat să fie asfaltată toată comuna.

 Ce festivităţi, ce sărbători, se vor remarca anul 
acesta în comuna Birchiş?

4Activitatea culturală din cadrul Comunei 
Birchiş se realizează prin cele 3 cămine culturale, 
biblioteca comunală şi bibliotecile şcolare. 

La nivelul comunei Birchiş a existat şi există o 
activitate culturală permanentă, având în vede-
re faptul că, în fiecare an, sunt organizate o serie 
de manifestări cultural-artistice, unde participă 
marea majoritate a tineretului din comună şi sa-
tele învecinate.

Desigur, Birchişul fiind o comună cu tradiţii 
culturale, anul acesta vom organiza Ruga Satului 
de Sfânta Maria Mică, în data de 8 septembrie în 

localitatea Birchiş, în 15 august de Sfânta Maria 
Mare, în localitatea Căpâlnaş, iar în 31 mai, în sa-
tul Ostrov. La acest eveniment participă şi revin 
pe plaiurile natale, pentru a celebra, cum se cuvi-
ne, alături de cei apropiaţi, tot mai mulţi fii şi fiice 
ale comunei noastre.

Ca de fiecare dată, tradiţiile şi sărbătorile de 
iarnă vor fi respectate şi în acest an. Cu această 
ocazie, începând cu ajunul Crăciunului, în cele 3 
sate ale comunei se organizează cetele de colin-
dători (dubaşii), care prin colindele lor, vor vesti 
Naşterea Mântuitorului.

Revenind la manifestările şi festivităţile ce 
vor fi organizate în acest an, aş remarca faptul, 
că la nivelul Comunei Birchiş avem un ansamblu 
folcloric, format din tineri dansatori şi solişti de 
muzică populară, care pe parcursul anului vor 
susţine mai multe spectacole în satele comunei 
noastre.

 Acum, la sfârşitul acestui scurt interviu, vă 
propun ca domnia voastră să transmiteţi un mesaj 
atât pentru Uniunea Jurnaliştilor din Banatul Isto-
ric, cât şi cetăţenilor din comună.

4 Fiind la început de an, doresc să asigur, 
atât cetăţenii din comuna noastră cât şi mem-
brii Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric, că 
vom face totul spre binele comunităţii, întărind 
şi pe mai departe legăturile de bună înţelegere 
şi convieţuire pe pământul sfânt al Banatului, în 
aşa fel încât să putem spune, precum odinioară 
strămoşii noştrii, „Tăt Bănatu-i fruncea!”.

Interviu realizat de
Sorina IOANA

 Etapizat, vom asfalta toatã comuna!

Sfaturi creştine

Din Cartea Întelepciunii lui 
Isus, Fiul lui Sirah

Nu fi gelos de soţia ta iubită şi nu-i da cuvânt să-ţi facă rău.

Nu te da în mâinile unei femei, ca să nu aibă putere asupra ta.

Nu te întâlni cu femeia desfrânată, ca să nu cazi în laţurile ei.  

Cu femeia cântăreaţă să nu fii adesea, ca nu cumva să te prindă 
cu meşteşugurile ei.  

Nu-ţi opri privirea asupra unei fecioare, ca să nu ai a suferi 
pentru ea.  

Nu te da în mâinile desfrânatelor, ca să nu-ţi pierzi moştenirea.  

Nu privi pe uliţele cetăţii, nici nu rătăci prin locurile ei dosnice.  

 ANUNŢ IMPORTANT

Pentru punerea în valoare a suprafeţei de 1200 ha de pajişti 
naturale, aflate în domeniul privat al Comunei Birchiş, 

crescătorii de animale, persoane fizice sau juridice din cadrul 
colectivităţii locale, proprietari de animale înregistrate a RNE, 
care doresc închirierea de pădure pentru anul 2014 sunt invitaţi 
ca până la data de 1 martie a.c. să depună la biroul agricol al 
primăriei, cererea pentru suprafaţa de pajişti solicitată proporţional 
cu efectivele de animale deţinute în exploataţie.

ROMÂNIA

PRIMĂRIA COMUNEI BIRCHIŞ JUD. ARAD
Telefon: 004 0257.434.443       Fax: 004 0257.434.500

 E-mail: primariabirchis@yahoo.com         www.comunabirchis.ro

Aşezare şi locuitori
Comuna Birchiş este situată la 96 km de municipiul Arad (oraşul 

cel mai apropiat este Făget din judeţul Timiş, situat la 14 km), având 
un număr de 2009 locuitori cu 744 gospodării.

Suprafaţa:
Suprafaţa totală a comunei este de 10300 ha din care: terenuri 

agicole - 5377 ha, păduri - 4273 ha, alte terenuri – 650 ha.
Sate componente: Birchiş, Căpâlnaş, Ostrov şi Virismort.

Economia comunei este una preponderent agrară, activitatea 
principală a locuitorilor fiind agricultura şi silvicultura.

Monumente: Castelul Mocioni din Căpâlnaş numit şi micul 
Trianon; Biserica Ortodoxă din Căpâlnaş.

Facilităţi pentru investitori: Terenuri agricole şi material lemnos.
Efective de animale: Bovine 360 cap., ovine 5500, procine 1200, 

cabaline 160, păsări 6500 cap.

 Comuna Birchiş în cifre şi date pentru oaspeţii săi:
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Dacã ai sãnãtate eºti cel mai bogat om
ciprian ciUrDAr - consilier local

Interviu realizat de
Andreea VASILIU

 ,,Sfântul Sava” a fost sărbătorit de credincioşi din comuna Cenei

Ceneiul, localitate binecuvântată de Dumnezeu cu mai multe 
na-ţionalităţi: sârbi, români, maghiari, germani-croaţi. Trăim 

în bună înţelegere respectându-ne credinţa, tradiţiile, obiceiurile, toate 
acestea ducând la progres.

În data de 27 ianuarie 2014, biserica şi credincioşi sârbi din Cenei, 
sărbătoresc cea mai mare sărbătoare a ,,Sfântului Sava” , cel mai mare 
Sfânt şi mai venerat, Sfânt al Serbiei, Muntenegru şi al sârbilor de pre-
tutindeni.

S-a născut în anul 1175, în localitea Podgorica din Muntenegru, cu 
numele iniţial Rastko Nemanja. Fiul domintorului Ştefan Nemanja care 
a adus tot o viaţă duhovnicească şi a fost canonizat cu numele de Sfân-

tul Simeon ,,Izvorâto-
rul de  Mir” .

Mama Ana Neman-
ja, spre sfârşitul vieţii 
a îmbrăţişat viaţa la 
mânăstire, pe numele 
de Anastasia. Sfântul, 
întâiul arhiepiscop al 
Serbiei şi Muntenegru, 
a contribuit decisiv la 
formarea culturii şi 
conştiinţei creştine a 
poporului sârb şi ocro-
titorul şcolilor.

După anul 1197, 

pleacă la Sf. Munte 
Athos, la mânăstirea 
Vatoped, Simeon ta-
tăl şi Sava fiul, unde 
vor fi ctitori şi repară 
multe biserici şi şcoli 
autohtone dar şi mul-
te biserici şi şcoli din 
satele Serbiei. A ple-
cat în veşnicie în anul 
1235, la vârsta de 60 
de ani. În data de 27 
ianuarie în Cenei, bi-
serica ortodoxă sârbă 
este mai bine pregătită 
şi mai plină de credincioşi, de toate vârstele.

În faţa Iconostasului, după slujbă, a răsunat frumosul imn închinat 
Sf. Sava, cântat de copiii preşcolari, elevii cl. I-VIII, cadre didactice 
active, dar şi cele care au ieşit la pensie. Toţi în frunte cu preotul paroh 
Macovei Borisilav Răzvan, în jurul căruia cu toţi ne simţim mai aproa-
pe de cel ce ne-a creat.

Naşii acestui eveniment pentru 2013 au fost familia Plavoşin Bra-
nislav, Plavoşin Stanca şi fiica Ivana Brankiţa, întrucât acest eveniment 
săvârşeşte pe cei care s-au dăruit întru totul culturii: bisericii, şcolii. 
Pentru anul 2014, naşi vor fi toţi elevii famililor care frecventează cur-
surile şi în limba maternă sârbă împreună cu cadrul didactic Glişovici 
Radoslavna.

Alexandra STEFANOV

La un nou început, pe plan profesional 
sau personal, visăm la fiecare început de 

an… Iată că noul an 2014 a început în forţă, cu 
planuri noi pentru fiecare. În prima lună a anu-
lui, „Gerar” cum se spune în popor, am înce-
put cu un nou interviu din seria „De vorbă cu 
consilierii noştri”, continuând „tradiţia” Foii 
de Cenei. Am stat de vorbă cu domnul Ciprian 
Ciurdar, consilier local al comunei Cenei şi fără 
a sta prea mult pe gânduri l-am rugat să ne spu-
nă câte ceva, pe scurt, despre începuturile vieţii 
dânsului:

Descrieţi-ne, pe scurt, viaţa dumneavoastră 
personală şi profesională, pentru ca cititorii re-
vistei „Banatul” să vă cunoască mai bine.

4Mă numesc Ciprian Ciurdar şi sunt născut 
în localitatea Bobda, comuna Cenei, judeţul Ti-
miş.

Băştinaş...
4Dintotdeauna.
Ce studii aveţi?
4Am doar 10 clase şi profesionala.
Şi specializarea?
4Conducător mecanic auto. Profesionala 

am făcut-o la Liceul Auto în zona Freidorf din 
Timişoara.

Când şi de ce aţi intrat în politică?
4Am intrat în politică în anul 2000, la insis-

tenţele prietenilor şi cunoştinţelor mele, dar şi 
la cererea domnului primar de la acea vreme. 

Sunteţi consilier local în comuna Cenei. 

Vreau să vă întreb, care este relaţia dumnea-
voastră cu cetăţenii din comună, dar mai ales cu 
colegii din echipa Consiliului local şi persona-
lul Primăriei?

4În general, relaţia mea cu echipa Primă-
riei şi a Consiliului Local, dar şi cu cetăţenii, 
este foarte bună. Nu ţin minte să fi existat 
probleme majore, ca să spun aşa. Evident că 
fiecare părere contează, de aceea se numeşte 
„echipă”, pentru colaborare.

Cu ce vă ocupaţi în afara timpului în care 
sunteţi consilier local?

4Din păcate sunt pensionat pe caz de boa-
lă, de acum trei ani, de când am ieşit din func-
ţia de viceprimar.

Cât timp aţi fost viceprimar?
4Zece ani de zile.
Şi acum sunteţi consilier local. Descrieţi-mi 

comparaţia dintre cele două funcţii.
4Acum sunt mult mai liniştit decât în pe-

rioada când activam ca viceprimar. Evident, 
ca viceprimar ai mult mai mult de lucru, ai mai 
multe probleme de rezolvat. Dar având în ve-
dere că am şi probleme de sănătate, e mult 
mai multă linişte acum.

Fiind viceprimar, cetăţenii veneau deseori la 
Primărie cu anumite probleme, vrând să plece 
fără ele. Acum, sunteţi la fel de „săritor”, chiar 
şi în funcţia de consilier local?

4Bineînţeles. Şi atunci, dar şi acum, am în-
cercat şi încerc să rezolv cam tot ce îmi stă în 

putinţă.
Care este principala activitate din comună ce 

necesită o anumită atenţie din partea Primăriei?
4În principal, crescătorii de animale au ne-

voie de ajutor din partea noastră. Ştiţi cum e 
la sat, alte activităţi în afară de agricultură şi 
creşterea animalelor nu prea sunt. Astfel că 
noi încercăm să ne implicăm şi să-i ajutăm cum 
putem. Concesionarea păşunii de la Bobda 
pentru crescătorii de animale, în special pen-
tru crescătoria de ovine care s-a extins, pen-
tru că în acelaşi timp a scăzut crescătoria de 
bovine.

Fiindcă a început noul an, probabil Primăria 
are şi ea planuri noi. Ce îmi puteţi spune despre 
acest lucru?

4Bineînţeles că avem planuri noi, dar ce 
pot să vă spun este despre Căminul Cultural, 
care este aproape finalizat, s-a refăcut monu-
mentul din centrul satului şi în Cenei s-a asfal-
tat strada Sârbească. Iar  la noi, în Bobda, în 
limita bugetului, vrem să asfaltăm şi noi o stra-
dă măcar în viitorul apropiat.

Ca o ultimă întrebare, ce le uraţi colegilor 
dumneavoastră din Primărie, cetăţenilor din 
comună şi cititorilor revistei „Banatul”?

4Le urez tuturor sănătate, pentru că este 
mai bună decât toate. Dacă ai sănătate eşti cel 
mai bogat om de pe pământ. Restul lucrurilor 
vin de la sine.
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Un gest de gratitudine

Pentru felul excepţional, în care administraţia municipiului Lugoj, a pregătit alături 
de conducerea Teatrului Municipal „Traian Grozăvescu”, Gala premiilor Uniunii 

Jurnaliştilor din Banatul Istoric, în data de 16 mai 2013, cum şi pentru publicul lugojean, 
prezent în număr mare la această unică sărbătoare a Banatului Istoric, Senatul Uniunii, a 
hotărât ca această „Foaie de Lugoj”, să fie un dar al Uniunii, pentru toţi locuitorii acestei 
frumoase aşezări bănăţene.

- R -Agerpres - Constantin Duma

Lugojenii au sarbătorit 
Ziua Unirii

În data 
d e  2 4 

i a n u a r i e 
2014,   cu 
o c a z i a 
aniversării a 
155 de ani 
de la Mica 
Unire, mem-
brii Ansam-
blului Fol-
cloric „Lugojana” au dansat Hora Unirii împreună cu 
elevii de la şcolile lugojene şi copii de la grădiniţele 
din Lugoj. Cu mic cu mare, lugojenii au dat mână cu 
mână şi au jucat cu multă bucurie Hora Unirii. Acest 
eveniment  a fost marcat indeosebi de Ansamblul Fol-
cloric „Lugojana” printr-o manifestare cultural artistică 
„Să dăm mână cu mână”, în Piaţa Victoriei, şi anume 

în sensul giratoriu din faţa Primăriei. Bănăţeni cu fală, 
lugojenii nu au dat înapoi, ci s-au alăturat cu zecile şi 
au jucat Hora Unirii.

„Este o zi specială, o zi unică în istoria noastră, a 
românilor. Mă bucur că atât dansatorii, cât şi locuitorii 
urbei au venit în număr mare la manifestare. Este un 
eveniment binevenit al ansamblului, în oraşul pe care îl 
reprezentăm, deoarece, după cum ştiţi şi dumneavoastră, 
la sfârşitul anului trecut am avut 50 de ani de activitate 
şi trebuia să venim cu ceva nou, cu ceva de impact asu-
pra publicului spectator şi văd că am reuşit. Va fi un 
an plin de evenimente, plin de spectacole, de deplasări, 
dar, credem noi, că vom duce la bun sfârşit activitatea 
folclorică lugojeană”, a afirmat maestrul Puiu Muntea-
nu, coregraf al Ansamblului „Lugojana”.

Daria NICHITEANU

Vizitatori în număr mare la Muzeul din Lugoj

Muzeul de Istorie, Etnografie şi Artă 
Plastică din Lugoj, a avut parte  

de aproximativ o mie de vizitatori la doar 
două luni de la deschiderea oficială.

După şapte ani de reabilitare, Muzeul 
din Lugoj s-a deschis publicului. În 
prezent, intrarea la Muzeu este gratuită, 
printre  cei mai dornici să cunoască isto-
ria şi tradiţiile meleagurilor natale, s-au 
numărat  elevii din Lugoj. ,,În total, de la 
1 Decembrie şi până acum, am avut 960 
de vizitatori. Dintre aceştia, majoritatea 
covârşitoare au reprezentat-o elevii din 
şcolile lugojene şi din satele din jur. Cu toate instituţiile de învăţământ din oraş, noi 
avem parteneriate, iar ei vizitează Muzeul de câte ori au ocazia”, a afirmat directorul 
instituţiei, domnul Răzvan Pinca.

La fel şi localnicii au fost atraşi de expoziţie: ,,Întradevăr, este o bucurie pentru noi 
că au ales să intre în Muzeu oameni interesaţi în mod real de ceea ce expunem. Am pu-
tut vedea asta, pentru că durata de vizitare este între 45 minute şi până la o oră, timp în 
care fiecare studiază cu minuţiozitate documentele, hărţile, machetele, armele, picturile, 
toate materialele expuse”, a afirmat domnul Răzvan Pinca, muzeolog.

Carmen POPESCU

Un scriitor lugojean este nominalizat 
la premiul Nobel

                         

Cetăţean de onare al municipiului Lugoj, scriitorul 
Nicolae Breban, se află pe lista nominalizaţilor 

din acest an la Premiul Nobel pentru literatură din partea   
Uniunii Scriitorilor din România. Propunerea a fost 
înaintată către Academia Suedeză, de Comitetul Director 
al Uniunii Scriitorilor din România, din care face parte şi 
scriitorul timişorean Mircea Mihăieş. Alături de scriitorul 
lugojean mai sunt nominalizaţi: Mircea Cărtărescu, Nor-

man Manea şi Varujan Vosganian.
Domnul Nicolae Breban nu este pentru prima dată în această postură. Scriitorul, care 

şi-a petrecut o parte din viaţă la Lugoj, a mai fost propus de două ori pentru celebrul 
premiu.

Domnul Nicolae Breban este autorul volumelor ,,Francisca” (1965), ,,Bunavestire’’ 
(1977), ,,Don Juan” (1981), piesele de teatru ,,Culoarul cu şoareci” şi ,,Bătrâna doamnă 
şi fluturele” (1981-1982, Paris), ediţia franceză a romanului ,,În absenţa stăpânilor” 
(1983, Flammarion, Paris), ,,Drumul la zid” (1984), versiunea franceză a romanului ,,Bu-
navestire” (1985, Flammarion, Paris), ,,Pândă şi seducţie” (1991), volumul de versuri 
,,Elegii parisiene” (1992), trilogia ,,Amfitrion (1994), ,,Demonii mărunţi”, ,,Procurato-
rii”, ,,Alberta”, ,,Riscul în cultură” (1997), ,,Ziua şi noaptea” (1998), ,,Stricte amintiri 
literare” (2001), ,,Voinţa de putere’’ (2001), ,,Sensul vieţii. Memorii I (2003), ,,Sensul 
vieţii. Memorii II” (2004) şi ,,Sensul vieţii. Memorii III” (2006).

Miruna LOTEANU
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Caransebeº

Patru achiziţii noi la Volei 
Club Banatul –Caransebeş

Echipa  mascu-
lină,Volei Club 

Banatul Caransebeş, 
şi-a întărit lotul în ve-
derea poziţionării pe un 
loc fruntaş în Divizia 
A2 vest.

Cei patru jucători, 
care vor face parte 
din lotul caransebeşan 
sunt: Andrei Achimes-
cu, Emil Lung, Cătălin 
Lele (Oradea) şi Ştefan 
Someşan (Suceava). 
Prezentările au avut loc 
în cadrul unei conferinţe de presă la sediul municipalităţii, alături de 
domnul primar Marcel Vela şi de preşedintele clubului, domnul Cris-
tian Stepanescu.

„Cu cei patru nou-veniţi încercăm să prindem turneul play-off, 
acolo unde se va decide promovarea. Băieţii au acceptat condiţiile 
noastre, sunt mulţumiţi de ele şi sper să se integreze cât mai rapid. 
Le mulţumesc, pentru că au avut încredere în proiectul nostru şi au 
acceptat să vină aici. Totodată, îi asigur de tot suportul financiar al 
administraţiei locale în acest efort, pe care îl depunem împreună, de a 
promova în eşalonul superior”, a declarat domnul primar Marcel Vela.

 „Am venit la Caransebeş pentru că se vrea performanţă. Va fi 
greu, ne batem cu Timişoara din grupa noastră şi probabil cu Steaua 
şi Ploieştiul din cealaltă serie”, susţine unul din noii veniţi, jucătorul 
Emil Lung.

Preşedintele clubului, domnul Cristian Stepanescu, are încredere că, 
în acest nou format, Volei Club Banatul Caransebeş, va ajunge să se 
lupte pentru promovarea în liga superioară.

Muncipalitatea din Caransebeş a decis ca 
Seminarul Teologic „Ioan Popasu” să nu 

fie desfiinţat. Pentru a salva o şcoală cu tradiţie, 
ce funcţionează din anul 1865, consilierii loca-
li au decis, ca pe lângă acesta, să fie arondate 
încă cinci grădiniţe, pentru ca unitatea şcolară să 
întrunească numărul de elevi solicitat de lege.

Conform domnului primar Marcel Vela, Semi-
narul Teologic „Ioan Popasu” va rămâne singura 
instituţie de acest profil din zona de vest. „Pentru 

a ajuta şi salva Seminarul Teologic, Consiliul Local a aprobat aron-
darea în structura sa, a cinci grădiniţe cu program 
normal. Infirmăm zvonurile că s-ar desfiinţa Semi-
narul Teologic, această instituţie de învăţământ 
cu tradiţie, ca seminar teologic vocaţional, va 
funcţiona în Caransebeş şi mai mult decât atât, 
în cadrul său, în anul şcolar 2014-2015, sigur, 
vor activa şi elevi din judeţele Timiş şi Arad, 
unde cele două seminarii vocaţionale nu mai sunt 
prevăzute în structura şcolară pentru anul următor 
şi vor fi desfiinţate”, a declarat  primarul munici-
piului Caransebeş, domnul Marcel Vela.

Învăţământul vocaţional va continua la Caransebeş
Sorana KOŞ

Graţiela CÎLNIC

Melania RÂNCEANU

Steagurile nu mor ci intra în istorie

La fel precum marii eroi, 
steagurile  îşi trăiesc 

propria viaţă. Au moment de 
glorie, îmbătrânesc, dar spre 
deosebire de marii eroi, steagu-
rile nu mor niciodată.

Se întâmplă şi în cazul 
steagului Reuniunii Române 
de Cântări şi Muzică din 
Caransebeş, un simbol în 
păstrarea fiinţei naţionale, a limbii, cântecului, portului şi jocului din zonă în 
perioada dualismului austro-ungar.

Istorisirea acestui steag a fost spusă de directorul Casei de Cultură „George 
Suru”, Ioan Cojocariu: „Reuniunea Română de Cântări şi Muzică a luat am-
ploare atunci când presiunea, privind şcolile în limba maghiară şi interzice-
rea manifestărilor româneşti, erau la ordinea zilei. La toate aceste manifestări 
steagul era purtat în fruntea coriştilor şi nu putea fi dus de oricine, ci de un 
bărbat falnic, cel mai dotat din punct de vedere muzical. Steagul este foarte 
greu, din mătase, brodat cu fir de aur, cu fireturi şi ciucuri de aur puşi chiar 
lângă lancea înaltă de 4 metri, care avea în vârf o liră. În partea de jos avea 
un dispozitiv din cupru care se punea în centura port-drapelului pentru că era 
foarte greu”.

Steagul a fost redescoperit atunci când Casa de Cultură „George Suru” a 
fost renovată, şi municipalitatea vrea să îl repună în valoare. „În perioada 
comunismului, o mână binevoitoare a unui român adevărat, rămas necunos-
cut, a înfăşurat acest steag într-o hartă administrativă a Republicii Socialiste 
România şi l-a ascuns în podul Casei de Cultură. Când s-a făcut reparaţia, am 
descoperit acest steag care, în partea lui superioară, s-a degradat, dar poate 
fi recondiţionat de specialişti. Steagul a stat o bucată de vreme la Episcopie, 
dar intenţia noastră este să ducem acest steag la Muzeul Naţional de Artă din 
Transilvania, unde am şi vorbit deja, pentru a putea fi recondiţionat şi con-
servat, ca să arate ca acum 135 de ani”, a spus directorul Casei de Cultură 
„George Suru” din Caransebeş, domnul Ioan Cojocariu.

Sabina LIVESCU

În număr de 20, fântânile 
cu  apă  potabi lă  d in 

Caransebeş sunt funcţionale şi au 
apă bună de consumat.

Asigurările au fost date de 
domnul primar Marcel Vela, con-
form căruia, acestea sunt testate 
trimestrial şi nu există probleme, 
care să pună în pericol sănătatea 

localnicilor.

„Fântânile rezultate în urma fo-
rajelor pe care le-am efectuat de-a 
lungul anilor, în jurul cărora am 
amenajat piaţete şi zone de recree-
re, sunt toate funcţionale în acest 
moment. Apa este potabilă, există 
expertize microbiologice de laborator, care atestă acest fapt, iar cetăţenii 
pot folosi această apă în siguranţă. Avem în plan şi în acest an să mai 
executăm încă două foraje, astfel încât potenţialul, de a deservi cât mai 
mulţi cetăţeni din Caransebeş cu apă proaspătă, foarte bună, din abundenţă 
şi gratuită, să fie cât mai mare, mai ales în perioada de vară”, a afirmat 
domnul Marcel Vela, primarul municipiului Caransebeş.

Caransebeşenii pot consuma apa de la fântânile oraşului
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 oaia 
de Bata
Domnul inginer Ion Micurescu, primarul comunei noastre este un om 

cu o largã deschidere cãtre ºcoalã ºi problemele ºcolii
cezar MAtEAş – director al şcolii Gimnaziale „Patrichie Popescu” din comuna Bata                

Întâlnirea cu domnul di-
rector Cezar Mateaş, s-a 

petrecut în chiar sediul şcolii pe 
care o conduce, ca un gospodar 
cu infinită dragoste pentru ceea 
ce domnia sa, crede cu osârdie, 
că reprezintă acest templu unde 
se plămădesc valorile de mâine 

ale comunei Bata.
la capătul dialogului nostru, am plecat convinsă, 

că educaţia noastră este în parte numai a noastră, 
restul e a înaintaşilor, iar o parte dintr-a noastră o 
transferăm urmaşilor. Că, aşa e viaţa, ca un fluid cu 
două capete. Se pare că unul dintre teoreticienii artei 
franceze, h. Taine, cam acest adevăr îl avea în vede-
re, când constata: „Există în noi două părţi: una pe 
care o primim de la lume, cealaltă pe care o aducem 
pe lume; una dobândită, cealaltă înnăscută; una se 
datorează împrejurărilor, cealaltă naturii”.

Domnule director Cezar Mateaş, pentru început, 
vreau să vă întreb, care sunt calităţile pe care ar tre-
bui să le întrunească o persoană pentru a fi un bun 
învăţător?

 4Pentru a fi un bun învăţător trebuie să iu-
beşti mult copiii, să fii răbdător şi să pui suflet în 
tot ceea ce faci.

 Învăţătorul are un rol important în viaţa fiecă-
ruia dintre noi, deoarece el pune bazele educaţiei 
şcolare. În opinia dumneavoastră are învaţătorul un 
loc de cinste astăzi?

 4 Şi în zilele noastre, pot spune că învăţătorul 
are un loc mai aparte în societate, dar cred că das-
călul zilelor noastre nu mai este aşa de apreciat, 
cum era odinioară „Domnu’ Trandafir” sau „bădiţa 
Vasile”.

 Cum credeţi că trebuie să fie relaţia învaţător- 
elev?  

  4Relaţia învăţător-elev trebuie să fie o relaţie 
bazată pe afecţiune şi respect reciproc.

  Dumneavoastră domnule director, cum încercaţi 
să vă apropiaţi de copii?

  4Copiii repede „se lipesc” de tine, dacă îi iu-
beşti şi eşti aproape de sufletul lor.

V-aţi dorit dintotdeauna să deveniţi profesor, sau 
ca orice „copil” aţi visat la altceva?

 4Poate că am visat şi la altceva, dar îmi amin-
tesc că atunci când eram copil de vârstă şcolară 
aveam un atlas geografic şi puneam între filele lui 
coli de hârtie cu numele colegilor mei de clasă. Îi 
ascultam imaginar, iar apoi le puneam note la fie-
care materie. Totuşi, cred că Dumnezeu mi-a sortit 
această misiune, de a fi un prim luminător în viaţa 
copilului.

Ce ne puteţi spune despre obiceiurile din comu-
nă, elevii contribuie la promovarea lor, aşa cum se 
făcea odată?

 4Avem frumoase obiceiuri în comună. Mă 
gândesc la frumoasele sărbători de iarnă şi am o 
deosebită mulţumire sufletească, că tinerii noştri 
păstrează obiceiurile moştenite de la înaintaşi şi 
vestesc Naşterea Mântuitorului Iisus Hristos prin 
frumoasele colinde, care se găsesc numai în co-
muna noastră. Îmi amintesc şi de ruga satului. În 
fiecare an pe data de 29 iunie la sărbătoarea Sfin-
ţilor Apostoli Petru şi Pavel, copii, tineri şi oameni 
de toate vârstele îmbracă frumoasele costume po-
pulare.

Care este cea mai mare realizarea a şcolii din co-
muna Bata, de când sunteţi dumneavoastră director? 

 4Am organizat cu sprijinul colegilor mei ac-

tivităti culturale de mare amploare. Aş aminti aici 
anul 2011, când pe data de 30 iunie, de ziua învăţă-
torului, au fost prezenţi la Bata tot personalul In-
spectoratului Şcolar Judeţean Arad, personalităţi 
de marcă din viaţa culturală şi politică arădeană şi 
cadre didactice din tot judeţul. Un an mai târziu, 
(2 iunie 2012), tot la Bata, a fost organizată ediţia 
a IV-a a Simpozionului Internaţional „Portrete de 
Dascăli”.  Acest simpozion îl organizează Asociaţia 
Învăţătorilor din România al cărui preşedinte este 
domnul învăţător Dolha Viorel din Arad.

Trebuie să remarc pe buna mea colegă, doam-
na învăţătoare Micurescu Florina-Delia, care s-a im-
plicat cu întreaga ei fiinţă pentru a organiza aceste 
evenimente.

Mai vreau să spun că, în fiecare an, am avut 
rezultate mulţumitoare la examenul de Evaluare 
Naţională. În majoritate, elevii noştri, au reuşit la 
liceele pentru care au optat.

Aveţi susţinerea din partea Primăriei comunei 
Bata în desfăşurarea activităţilor didactice?

4Avem susţinere din partea Primăriei comu-
nei Bata. Domnul inginer Ion Micurescu, prima-
rul comunei noastre este un om cu o largă des-
chidere către şcoală şi problemele şcolii.

Iată, că am ajuns la finalul interviului. Am dori 
să aflăm ce mesaj le transmiteţi atât elevilor, cât şi 
părinţilor din comuna Bata?

 4Doresc ca Dumnezeu să le dea sănătate şi 
linişte sufletească. Nu în ultimul rând, vreau să 
le aduc aminte, că şcoala modelează suflete şi 
ne formează, pe fiecare dintre noi, ca oameni în 
adevăratul sens al cuvântului. Interviu realizat de

Elena BABA

Alexi David
Miuţescu Darius
Raţ Fabian
Manzelli Sheila Jawila
Alexi Rebeca
Craşovan Ionuţ
Moldovan Adina
Alexi Gabriel
Giura Mario
Amoaşei Ancuţa Diana

Mihali Alexandru Gabriel
Alexi Delia
Rus Elisabeta
Seceni Daria
Moldovan Patricia Maria
Lazăr Paul
Alexi Adriana
Bakota Ilie Călin
Manzelli Mary Jessica
Giura Maria

Prodan Bogdan
Anca Ioana
Baricz Petronela Doina
Raţ Mădălina
Vlad Bogdan
Rus David
Mateaş Rareş Ionuţ 
Ciprian

Grădiniţa P.N. Bata
Grupă combinată - GRĂDINARI

Mocioni – o familie care a făcut istorie pentru români
                         

Familia Mocioni este unul dintre cele mai vechi clanuri nobiliare 
româneşti. Membrii ei au fost oameni politici importanţi, care s-au 

afirmat în Parlamentul de la Budapesta, dar şi în politica românească. Acum, 
familia Mocioni a intrat cu acte în regulă, în istorie. Nobilii din familia Mo-
cioni au legături de prietenie cu Casa Regală a României. Regele Mihai a fost 
un apropiat al acestora, iar castelul de la Săvârşin a fost cumpărat de la un 
membru al familiei Mocioni. 

Istoria familiei nobiliare poate fi reconstituită cu ajutorul unei expoziţii des-
chise la Arad.

Istoricii au stabilit că membrii familiei Mocioni au ajuns pe meleagurile 
arădene, în urma persecuţiilor la care erau supuse familiile creştine de către 
turci. Familia Mocioni este originară din Moscopole, Tesalia, unde deţinea 

proprietăţi serioase şi poseda cea mai frumoasă biserică din localitate, la altarul căreia slujea, de obicei, 
ca preot un membru al familiei. 

Oameni celebri, vorbe celebre

 De la sublim la ridicol nu este decât un pas - 
Napoleon

 Înţelepciunea ne ajută să rezistăm, pasiunile ne 
ajută să trăim - Chamfort

 Suntem destul de nefericiţi în viaţa noastră şi 
fără să ne mai îndeletnicim cu absurdităţile de a mai 
cugeta la alţii - Byron

Aşi dori să trăiesc o viaţă ca aceea a furnicilor, 
în care toţi muncesc laolaltă şi, deşi nimeni n-are 
nimic al său, toate sunt ale tuturor - h. Bosch

 Unii tac din înţelepciune, alţii tac din prostie, 
oricum, tăcerea lor vorbeşte - I. Creangă

Educatoare: clara Aurelia BAricZ

Nicoleta BĂDESCURoxana ANDRIEŞ



12. Banatul

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de 
Oþelu Roºu

Primăria Oţelu Roşu implicată în proiecte transfrontaliere româno-sârbe

La începutul anului 2014, oraşul Oţelu Roşu a fost gazda unei 
delegaţii din Vojvodina – Serbia, aceasta având loc în contextul 

preaderării Serbiei la Uniunea Europeană. Astfel, partener a devenit oraşul 
Oţelu Roşu, unde s-a găsit deschidere adecvată pentru derularea unui astfel 
de proiect. După numai câteva zile după desfăşurarea acestei întâlniri, o 
delegaţie din Primăria Oţelu Roşu a făcut o vizită de lucru peste graniţele 
ţării, la Bela Crkva (Biserica Albă), în Serbia. 

În prezenţa unor oficiali de la Belgrad, reprezentanţii asociaţiilor 
persoanelor cu handicap şi de motociclism viteză sau ciclism au prezentat 
proiectele pe care le-au pregătit, acestea constând în construirea unor piste 
pentru biciclete, a unor bazine olimpice, în care 
să se organizeze competiţiile pentru persoanele 
cu dizabilităţi, dar şi ridicarea unei piste de 
motociclism pentru susţinerea competiţiilor de 
viteză. Obiectivele primelor două proiecte ar 
urma să fie construite atât la Biserica Albă, cât 
şi la Oţelu Roşu, însă pista pentru motociclism 
ar fi amenajată la graniţa cu România. Aceasta ar 
trebui să aibe o lungime de 4.000 de metri şi o 
lăţime de 13 metri, urmând a fi ridicat inclusiv 
un complex comercial. Valoarea proiectului este 
de 2,6 milioane de euro, însă va fi nevoie şi de 
parteneri privaţi.

Propunerile autorităţilor de la Biserica Albă 

au  ca  scop  pr inc ipa l 
dezvoltarea turismului, 
în perioada următoare, 
Primăria din Oţelu Roşu 
urmând să analizeze oferta 
şi să decidă pe care dintre 
cele trei propuneri se va 
axa. În acest sens, primarul 
o raşu lu i  Oţe lu  Roşu , 
domnul Luca Mălăiescu, 
a  declarat :  „A fost  o 

deplasare extrem de importantă şi o întâlnire 
benefică, întrucât s-au clarificat mai multe 
aspecte legate de finanţare, dar, nu numai. Vom 
analiza, care dintre proiecte va avea cele mai 
mari şanse de finanţare, iar ulterior ne vom 
apuca de scrierea lor şi vom lupta pentru a 
obţine bani, alături de partenerii noştri sârbi, 
pentru a obţine banii necesari din finanţările 
externe, de la UE. Cert este că, la Oţelu Roşu, 
avem nevoie de astfel de iniţiative, pentru că, 
până acum, acest subiect nu a fost abordat de 
administraţia anterioară”.

Edith NEMOIANU

Mica Unire celebrată la Li-
ceul Bănăţean Oţelu Roşu

                         

„Vin la Milcov cu 
grăbire, să-l secăm 
dintr-o sorbire!”, 
aşa îi îndemna poetul 
Vasile Alecsandri 
p e  m u n t e n i  ş i 
moldoveni  să se 
unească în urmă cu 
155 de ani. 

Mica Unire a fost celebrată, la Liceul Bănăţean, 
Oţelu Roşu, în sala Astra, în prezenţa cadrelor 
didactice şi prin participarea a două sute de elevi ai 
liceului, îndrumaţi de doamna profesoară Adriana 
Oprişoni şi domnul profesor Valentin Sandu, întreaga 
activitate fiind coordonată de doamna prof. Ana Olariu. 
La manifestările prilejuite de ziua de 24 ianuarie au 
avut loc alocuţiuni tematice, iar elevii au participat la 
o sesiune de referate şi comunicări şi au urmărit un 
material PPT. În urma vizionării materialului, elevii au 
fost antrenaţi într-un concurs de întrebări tematice şi, 
cei mai buni, au fost distinşi cu diplome. La sfârşitul 
manifestărilor, elevii noştri, alături de profesori, au 
intonat imnul „hora Unirii”, care, de peste un veac şi 
jumătate, este simbolul unităţii românilor.        

După 155 de ani, de când s-au întâmplat toate 
acestea,  z iua de 
24 ianuarie ne-a 
făcut din nou să 
retrăim, cel puţin 
la nivel de poveste, 
aceşti câţiva paşi 
făcuţi de strămoşii 
noştri, pentru tot 
ce înseamnă astăzi 
România.

Pr. Dorel UNGURAŞ Prof. Camina RACOLŢA

Scurt istoric al Bisericii Ortodoxe Române 
din Parohia Ohaba Bistra
                         

Pe malul stâng al râului Bistra, la o distanţă de 20 km de 
Caransebeş, între localităţile Glimboca şi Cireşa, este aşezată 

Ohaba Bistra, ce astăzi este cartier al oraşului Oţelu-Roşu. Localitatea 
este atestată documentar din anul 1397 sub numele de Bisztere, 
Bistra, iar la anul 1690 cu denumirea de Ohaba Bistra. A făcut parte 
din Regimentul de graniţă, o dată cu aşezarea aici a companiei a 12-a, 
aparţinătoare batalionului grăniceresc Jupalnic.

Prima biserică a satului a fost pe locul numit „Strâmba”, la 2 km 
sud-vest de oraş, în satul bătrân. Următorul locaş avea să funcţioneze 

de prin anii 1740-1760, pe locul unde astăzi există capela din cimitirul parohial. Se 
păstrează partea de altar cu Sf. Masă încorporată în capela de formă hexagonală existentă 
şi astăzi, pictată în 1975 în stil neo-bizantin de către pictorul local Ioan Burdea. A fost 
renovată în anul 2012.

Biserica actuală, cu hramul Sf. M. Mc. Gheorghe, a fost construită în anul 1840 din 
piatră, turnul din cărămidă în stil baroc vienez. S-a pictat în anul 1854 de către pictorul 
Mihail Velcelean, preot, fiind în acel timp, Ştefan Ianoşel. În anul 1912, restaurându-
se a fost repictată de pictorii Deliomini şi Simovici din Caransebeş. Stilul picturii 
– renaştere. Din pictura lui Mihail Velcelean se mai păstrează şi astăzi, în original, 
pe bolta din altar executate în ulei „Jertfa lui Avraam”, 
„Jertfa lui Noe”, iar în naosul bisericii, pe peretele din 
stânga, la tronul Sf. Fecioare, „Maica Domnului”. Datorită 
acestor lucrări biserica este pe lista monumentelor istorice.

Biserica a fost renovată în anul 1965 de zugravul  Tigu 
Viorel din Covăsânţi şi sfinţită la 23 aprilie 1966 de către 
IPS Dr. Nicolae Corneanu, Mitropolitul Banatului. În anul 
1988 a fost retencuită, iar în 1994 a fost restaurată pictura 
interioară şi exterioară de către acelaşi pictor local Ioan 
Burdea. 

Din documentele existente se apreciază că şirul preoţilor 
slujitori este următorul: Barbu (1751), Constantin (1753), 
Avram Popovici (1775), Ştefan Ianoşel (1850-1880), Ioan 
Velovan (1895-1909), Gheorghe Popovici (1910), Gheorghe 
Bria (1911-1912), Iuliu Musta (1913), Ioan Ţerovan (1914-
1962), Dimitrie Grama (1963), Simion Stanca (1964-1981), 
Dorel Unguraş (1981 şi în prezent).
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de 
Sânandrei

Bianca BĂCANU

Comuna Sânandrei a încheiat anul în împrejurări extrem de favorabile. Astfel încât 
patru investitori de marcă vor deschide afaceri în localitate, ce vor avea consecinţe  

benefice pentru locuitori şi nu numai.
Astfel, investitori de marcă vor investi la Sânandrei, şi anume concernul Alcedo, li-

der în achiziţiile de cereale şi îngrăşăminte, firma americană de agricultură „John Deere”, 
firma Artemis, care a construit un parc industrial, şi un descendent al familiei contelui de 
Bordeaux, care urmează să realizeze un business parc, ce se va întinde pe o suprafaţă de 
48 de hectare.

„Este o mare reuşită, care sperăm să îşi lase amprenta în cadrul comunităţii noastre. 
Sânandreiul avea nevoie de investitori de calibru, care, cu siguranţă, vor transforma mult 
în bine localitatea”, a afirmat domnul Claudiu Coman, primarul comunei Sânandrei, care 

are deosebite merite pentru că a reuşit să stimuleze şi a atras investitori importanţi.  

Cursuri de specializare în diferite 
domenii la Sânandrei

O          şansă unică pentru locuitorii 
din Sânandrei. Având în ve-

dere cererile exprimate de şomeri 
şi persoane în căutarea unui loc de 
muncă în comună, au fost selectate 
23 de persoane din 32, care  urmează  
în prezent cursul de ,,Lucrător finisor 
construcţii”.

 Acesta este completat cu anu-
mite cursuri de specializare antrepre-
norială, ce îşi propun dobândirea 
cunoştinţelor necesare pentru dema-
rarea propriilor servicii şi afaceri în 
domeniile vizate în proiect. Princi-
palele preocupări sunt: cum să devii 

persoană fizică autorizată, precum înfiinţarea unei societăţi comerciale, fiscalitate generală şi 
modalităţi de accesare a microcreditelor şi fondurilor europene nerambursabile, antrepreno-
riat, dar şi utilizarea calculatorului personal.

 În data de 17 februarie 2014, cursurile de calificare se vor încheia şi va avea loc susţinerea 
unui examen, absolvenţii vor beneficia de certificate recunoscute de Ministerul Muncii şi de 
Ministerul Educaţiei. La fel şi în cadrul cursurilor de formare antreprenorială menţionate, 
participanţii vor primi certificate de participare emise de CCIA Timiş şi de Fundaţia Româno-
Germană de Pregătire şi Perfecţionare Profesională în Domeniul Construcţiilor Timişoara, 
parteneri ai proiectului.                       

Cursurile de calificare în dome-
niul construcţiilor şi comerţului, pre-
cum şi cursurile de antreprenoriat îşi 
propun să pregătescă şomerii şi per-
soanele inactive din mediul rural. În 
principal, să ştie, cum să se prezinte 
la interviul de angajare, să navigheze 
pe internet pentru a-şi găsi un loc de 
muncă sau potenţiali clienţi pentru 
serviciile în care au fost calificaţi. 

Proiectul este în directă con-
cordanţă cu politicile şi direcţiile 
Agendei de la Lisabona şi ale Stra-
tegiei Europa 2020, se urmăreşte în 
mod expres dezvoltarea socio-economică durabilă a României şi creşterea ratei de ocupare în 
mediul rural. 

Urmarea acţiunilor de informare, în legătură cu proiectul, au fost  întreprinse de autorităţile 
locale şi susţinute, nemijlocit, de primarul comunei Sânandrei.

Copiii din Sânandrei au 
fost la cinematograf

La finele 
anului, 

domnul pri-
mar Claudiu 
Coman a ho-
tărât că apro-
ximativ 600 
de copii din 
Sânandrei să 
meargă la ci-
nematogra f 
sau la teatrul de păpuşi, iar toate cheltuielile au fost 
achitate de primărie.

Această inţiativă a fost luată ca urmare a rezultatelor 
unui sondaj efectuat de conducerea şcolii. Acest sondaj 
a confirmat faptul că 90 la sută dintre copii, nu au in-
trat într-o sală de cinematograf. Domnul primar a fost 

surprins de rezultatele sondajului şi a luat măsuri. Prin 
urmare, primăria a închiriat cea mai mare sală a cine-
matografului din Iulius Mall Timişoara, astfel 200 de 
copii s-au bucurat, pentru prima dată, de un film 3D. 

Fascinaţii de păpuşi, cei 400 de micuţi au optat pen-
tru teatrul de păpuşi, la fel cheltuielile au  fost suportate 
de primărie.  

Cu  mare interes faţă de copiii din comună şi precu-
pat de binele acestora,  domnul primar Claudiu Coman a 
declarat: ,,Toţi copiii din satele comunei noastre, trebuie 
să simtă că ne pasă de ei. Vrem să îi vedem bucuroşi 
şi fericiţi, nu să tânjească după ce ceea ce nu pot avea. 
Vom continua astfel de acţiuni!”.

 Investitori de calibru vin la Sânandrei

Luiza FENEŞAN
Ania MOSCOVICI
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Marcel AVRAM – primar al oraşului Făget, judeţul Timiş; Francisc BOlDEa – primar al oraşului Lugoj, judeţul Timiş; Petru CAREBIA – primar al comunei Coşteiu, judeţul Timiş; Virgil BUNESCU – primar al comunei Giarmata, 
judeţul Timiş; Gabriel ILAŞ – primar al comunei Cenei, judeţul Timiş; Ion MICURESCU – primar al comunei Bata, judeţul Arad; Ioan GUŢU – primar al comunei Birchiş, judeţul Arad; Ion Marcel VEla – primar al oraşului 
Caransebeş, judeţul Caraş-Severin; Ion MOŞOARCĂ – primar al comunei Grădinari, judeţul Caraş-Severin;  Magdalena CIUREA – primar al comunei Ramna, judeţul Caraş-Severin; Ioan Iacob DAMIAN – primar al comunei Vermeş, 
judeţul Caraş-Severin; Petru POP – primar al comunei Obreja, judeţul Caraş-Severin; Ionel TURCOANE – Alibunar, Serbia.
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Însemnări În iarnă

Vasile Todi

M-am reîntors în oraş, oraşul acesta, 
iarnă, vară, orice timp trecând, este 

la fel de solemn. Şi totuşi, are atâta poezie... 
Există o poezie a solemnităţii, pe care 
Timişoara o poartă ca o diademă deasupra 
parcurilor sale. Parcurile lui Scudier! Nu 
am mai trecut demult prin centrul oraşului 
dar neînţelegerea soarelui cu timpul, îmi dă 
ghes. Trei embleme, atât de aproape: Cate-
drala Mitropolitană, Teatrul Naţional şi în-
tre ele, celebra „Lupoaică” dăruită în 1926, 
Timişoarei de Benito Mussolini, care de pa-
tru ani era prim-ministru al statului italian.

Mussolini, despre care marea actriţă 
Cécile Sorel, aflată în turneu la Roma, unde 
joacă în Mizantropul lui Moliére, întâlnindu-l pe 
Il Duce în somptuoasa sală del Mappamon-
do îi creionează următorul portret: „De cum 
a început să-mi vorbească, să mă asculte, am 
fost captivată de studierea trăsăturilor lui. 
Imobil, concentrat, misterios, observă şi nu 
dezvăluie nimic din el însuşi. Sunt în el mii 
de bărbaţi în acelaşi timp şi el este simultan 
mii de bărbaţi.”

Săracul Duce, la scurt timp după 
măgulitoarea descriere, deghizat în sim-
plu soldat german, este recunoscut de unul 
din partizanii italieni, împuşcat şi atârnat 
de picioare, alături de amantă, la marginea 
satului Dongo. Se consolase în toată fuga 
sa, acceptând să îmbrace uniforma germană, 
cu scuza că în timp ce era condus pe Insu-
la Elba, Napoleon a fost nevoit să poarte o 
uniformă de general austriac.  O, sancta sim-
plicitas!

„Lupoaica” lui Mussolini, mă duce cu 
gândul la lupul cel regăsit în simbolismul 
zalmoxian, care îl determină pe Mircea Elia-
de să avanseze ideea că dacii sunt o confre-
rie războinică aflată sub semnul său. Lupul, 
de teama căruia pădurarul din părţile Tocu-
lui, m-a sfătuit să renunţ la plimbările mele 
pe „Luntrăşească”. Şi totuşi, cu acest ani-
mal iniţiatic, cu rol de psihopomp, mă voi 
întâlni odată, dacă ar fi să cred în mitologia 
românească: 

„Şi-ţi va mai ieşi
Lupul înainte,
Ca să te înspăimânte.
Să nu te înspăimânţi,
Frate bun să-l prinzi,
Că lupul mai ştie
Seama codrilor
Şi-a potecilor.
Şi el te va scoate
La drumul de plai,
La fată de crai,
Să te ducă-n în rai.
Carevasăzică, cu gândul la moarte. 

Todeauna să fii cu gândul la moarte, la 
judecată, la gheenă, la ultimul moment 
din viaţă, la Împărăţia cerurilor, la slava 
drepţilor, la hotărârea cea din ziua judecăţii, 
pentru că acestea ne ţin treji, spune părintele 
de veşnică pomenire, Cleopa.

Mi-am amintit brusc de vorbele acestui 
cleric de venerată amintire, privind clădirile 
maiestuoase care fac fală capitalei Ţării Ba-
natului şi gândind la proprietarii lor. La an-
goasa care i-a însoţit toată viaţa de după... 
pierderea posesiunilor. La răul făcut altora, 

de ei ori de antecesorii lor, pentru agonisirea 
unor asemenea averi. Ştiut fiind, că orice 
mare avere se clădeşte pe o crimă. Sau pe o 
nedreptate egală cu o crimă. 

Să nu fi cumpănit ei ori predecesorii, 
niciodată la moarte? Spune părintele: „Dacă 
ai cugeta la moarte, te ajută foarte mult ca 
să nu greşeşti. Cel mai înţelept sfetnic, dacă 
vrei să ţi-l iei în viaţă, să ţi-o iei pe moarte! 
Aşa spun Sfinţii Părinţi. 

Sfântul Vasile l-a întrebat pe filosoful Eu-
bul, mare profesor al Alexandriei:

- Vasile, care-i firea filosofiei? Care-i cea 
mai înaltă filosofie?

- De-a pururea să cugetăm la moarte.”
Şi tot părintele: „Cea mai mare nebunie e 

să nu-şi cunoască omul neputinţa sa. Unde 
sunt tiranii? Unde-s împăraţii lumii? Unde-s 
puternicii veacului? Du-te la cimitir să-mi 
arăţi care-i împăratul şi care-i ostaşul; care-i  
ministrul şi care-i generalul. Du-te acolo, 
la cei care-au murit de 50-60 de ani. Acolo    
să-mi arăţi tu unde-i mitra arihereului, unde-i 
coroana împăratului, unde-i bastonul fi-
losofului, unde-s galoanele generalului.

De aceea, nu trebuie să-ţi pui nădejdea în 
putregaiul ăsta de trup, sau în bani, sau în 
dregătorii, sau în palate; că toate-s nălucire.”

Are dreptate părintele Cleopa. Nu tot ast-
fel sună stihoavna ce se cântă când mergi şi 
duci mortul la groapă? Toate sunt mai ne-
putincioase decât umbra, toate sunt decât 
visul mai înşelătoare.

Şi atunci, pentru ce mai multul?
                           *
Dură constatare face generalul Stan Pe-

trescu conducerii României de azi şi felului 
în care tratează ea ostaşii armiei române: 
„În această Românie postdecembristă, unde, 
de peste două decenii hoarde de canalii şi 
ticăloşi au inventat şi au exersat „democraţia 
hoţiei absolute”, mândria neamului româ-
nesc, armata naţională, a fost batjocorită 
în chipul cel mai josnic de către politicie-
ni abjecţi, fiindu-i redusă capacitatea de 
reacţie, dincolo de orice închipuire, ge-
neralii ei cei mai de preţ, fiind trimişi în 
puşcării, ori puşi la index de către inşi şi 
guverne năimite, judecaţi de către o justiţie 
nu oarbă, ci analfabetă juridic, sau făcută 
preş de şters duşumele putrede, de către o 
presă cinică, sălbatecă şi aservită, instruită 
şi manipulată din cabinetele negre ale altor 
centre de putere, străine tuturor românilor.
Ne mor generalii armatei nu în războaie, 
ci răpuşi de politică şi politicieni saltim-

banci, care s-au cocoţat în vârful politi-
chiei, sfidând şi erodând, cu neruşinarea 
caracteristică fanariotismului dâmboviţean, 
coloana vertebrală a României - Armata.” 
Acum, stând ardeleneşte, armata română, 
singură, nu a câştigat nici măcar o bătălie, 
darămite un război!  

Cine spunea că armata română nici nu 
poate fi apreciată ca armată, nu a greşit. 
Slăbiciunea eternă a armatei române a con-
stituit, probabil, pe lângă alte considerente, 
motivul principal al faptului că, la 17 mar-
tie, Hitler a modificat planul de operaţii al 
Grupului de Armate Sud. Să nu uităm că la 
30 martie, 1941 într-o consfătuire cu liderii 
militari, Hitler a criticat foarte aspru armata 

română, apreciind că nimeni nu trebuia să-
şi facă „iluzii asupra aliaţilor”: „Cu românii 
nu se poate face nimic”. Poate că, în spatele 
unui obstacol foarte puternic, ei ar putea 
asigura apărarea acolo unde nu se atacă.

*
Sigur, conducătorii României de azi şi 

de când se ştie ea cu acest nume, n-au fost 
sortiţi să tragă brazdă în istoria neamului. 
Amintiţi-vă numai faptul că la 1877, dacă ar 
fi fost după voinţa lui Carol I, armata noastră 
nu ar fi trecut Dunărea, atunci, şi am fi pri-
mit independenţa, cu dispreţul de rigoare, de 
la ruşi… Ion C. Brătianu l-a forţat, l-a obli-
gat pe regele Carol I, în ciuda voinţei sale, 
să accepte ca Armata Română să nu stea, cu 
arma la picior, pe linia Dunării, ci să se im-
plice într-un conflict de care depindea soarta 
României. 

Ei, altă făină se macină la moara vecini-
lor noştri sârbi, unde feciorul regelui Petru,    
Alexandru I Karadordević, se înscrie volun-
tar pe frontul unde moare floarea viitorului 
Regat al Iugoslaviei, întemeiat de el. Cum 
nu altfel se comportă Tito, când în 1950 
îi trimite lui Stalin celebra „scrisorică” în 
care îi scrie: Dragă tovarăşe Stalin, vă rog 
încetaţi a mai trimite oameni cu sarcina de-a 
mă ucide. Deja am prins cinci până acum 
– unul mă urmărea cu o bombă, altul cu 
o puşcă... Dacă nu veţi da curs rugăminţii 
mele, o să trimit şi eu unul la Moscova, la 
dvs. – şi nu va trebui să mai trimit un al doi-
lea. Iosip Broz Tito, cel mai tânăr sergent-
major al armatei austro-ungare în 1915.

Legendă? În biroul lui Stalin de la vila 
Kunţevo la decesul său la 5 martie 1953 s-a 
găsit, printre alte documente personale, şi 
depeşa lui Tito.

Din păcate, România de dincolo de 
Carpaţi, nu are bărbaţi, are jupâni.

*
Mă întrebă deunăzi, o jună jurnalistă: 

Care e suprema menire a unei femei? Îi 
răspund: „Aceea de a fi mamă!” Da, aceasta 
mi se pare suprema vocaţie a femeii. Din 
păcate, femeia româncă, vorbesc de cea 
ieşită de sub aripa bisericii, uită să fie mamă. 
Este aceeaşi femeie pe care a întâlnit-o şi 
Nicolae Iorga atunci când a scris: „Ciora-
pii de mătase, îi acopăr picioarele lipsite de 
baie, dar în pantofi cu tocuri înalte.”


